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MOTION 

SUSPENSION OF S. O. 10(2) 

The Prime Minister: Mr Speaker, Sir, I beg to move that all the business on 

today’s Order Paper be exempted from the provisions of paragraph (2) of Standing Order 

10. 

Mr Seeruttun seconded. 

Question put and agreed to. 

PUBLIC BILL 

Second Reading 

THE APPROPRIATION (2023-2024) BILL 

(No. IX of 2023) 

Order read for resuming adjourned debate on the Second Reading of the 

Appropriation (2023-2024) Bill (No. IX of 2023).  

Question again proposed. 

(4.03 p.m.) 

Ms N. Ramyad (Third Member for Vieux Grand Port & Rose Belle): Mr 

Speaker, Sir, let me first thank you for giving me the floor to intervene on the Budget 

Speech 2023-2024 presented by the hon. Dr. Renganaden Padayachy, Minister of Finance, 

Economic Planning and Development. 

At the very outset, I lay my gratitude to the Minister of Finance for having dared to 

care in such a volatile world economic context and solidify the socialist principle of 

putting people first again and again. Four budgets and never has he flinched in the 

commitment we undertook to the population. We dare, we care and we share. 

I have been listening to all the speeches of the Members of the National Assembly. 

As the Members on this side of the House focused on building, constructing and 

empowering, innovating, creating, proposing, suggesting and thanking on behalf of their 

constituents on projects, on ideas, on facts, what have the Members on the other side of the 

House done? They have been ranting, attempting to character assassinate individuals with 

no substantive proof. They have used their time allocation to take excerpts of laws, 

excerpts of Parliamentary questions, excerpts of matters raised at adjournment time 

without contextualising or substantiating any with tangible proofs or even constructive 
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arguments. It is a pity because many a time, we get the impression that the Opposition 

Members have taken the Kremlin troll’s oath with I quote – 

“I swear to tell the half-truth, a little of the truth and a lot of stuff besides the truth.” 

What makes their argument cruel is that in attempt to play dirty to do ‘politique 

politicaille’ to have recourse to demagogy and to rant continuously and repeatedly, they 

are trying to instil unfounded fear among the population. 

Les paroles s’envolent mais les écrits restent. Luckily this is so as the Hansard bears 

testimony to great speeches of late Sookdeo Bissoondoyal, Sir Anerood Jugnauth, Sir 

Seewoosagur Ramgoolam, Sir Gaëtan Duval and many others in debates in this National 

Assembly and the Parliamentary TV bore testimony to the speech of hon. Anquetil, the 

drama and show of hon. Shakeel Mohamed, the personal bias of many others who have 

taken the floor to just state nothing that benefits the population directly or indirectly or 

even their constituents who have given them their trust and belief and given them the 

chance to represent them in this august Assembly. I leave you to think about our role as 

Members of this National Assembly in our own capacity and conscience. 

Mr Speaker, Sir, let me now come to the fourth budget of the hon. Dr. Renganaden 

Padayachy. No one can deny the fact that this Government has faced the worst crisis of 

our economic history with the outburst of the COVID pandemic which has made the world 

halt and made all of us review our economic order and principles and set new priorities. 

The effects of the climate change which caused flash floods within hours in many regions 

of the country, has made us review our ways of looking for sustainable solutions to each 

and every development. 

The hon. Dr. Renganaden Padayachy’s fourth budget comes in a world context of 

volatility. The Russian invasion of Ukraine triggered a massive shock to the global 

economy, especially to energy and food markets, squeezing supply and pushing up prices 

to unprecedented levels. And in spite of all challenges, the priority of the Government and 

of the Prime Minister as its leader is to build the future we want together. Build with 

strength, build with empathy and build with a purpose and this is with and for the 

population. 

This budget is of renewed dynamism, hope and optimism. It reflects our choice of 

the society we want and we aim at bringing all Mauritians together in this positive quest to 

a new dynamism. We engaged to build the future we deserve four years back and we will 

continue in this venture in spite of all the ranting, demagogy, palabres, fixation to 

doomsday prediction again and again by the Opposition, Press and pseudo patriots. 
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Mr Speaker, Sir, let me now take an important point of demagogy and hypocrisy that 

I have been hearing from many, not to say all of the Opposition MPs in their intervention. 

They are desperately trying to cruelly play with the emotions of many parents who have 

young adults at home or kids with aspirations and visions. They have all concluded that of 

the many young adults who go to study abroad and opt, I repeat, Mr Speaker, Sir, opt to 

work and live there, they are doing it by default of opportunities or in search of a better 

salary or material benefits in a foreign land. 

They term it “l’éxode des cerveaux” or brain drain. Have they forgotten the 2011 

episode of a Labour led Government with a Labourite Minister of Education who 

decreased the pass marks at the SC level to have a seat in Lower 6 to three credits? They 

sacrificed a whole generation of youths’ ignorance and innocence. The children who could 

have opted to repeat their Form 5 for better results just got promoted to Lower 6 with no 

real accompaniment to tell them about the loss of opportunities ahead. They were lured to 

complete a 7-year secondary cycle quickly without career guidance. The innocence of 

young students who were fully reliable on the educational policies of the Government was 

baffled by a Government who betrayed the trust and belief of many generations of 

students. 

What is very sad, Mr Speaker, Sir, of the whole episode is most of the students went 

for the HSC exams and finally to the tertiary level. Please bear in mind that tertiary level 

education was not free at that time.  

At the very time, there was the emergence of many bogus universities what we 

term as universités marons - the product of a Labour government ready to capitalise on 

student’s dreams and aspirations. 2012 to 2014 were the years where bogus universities 

were mushrooming at an alarming rate.  

You could obtain seats in universities with a 3 credit SC results at Eastern Institute 

for Integrated Learning in Management (EILIM), for paid degree programmes, for medical 

seats at DY Patil and Anna Medical College, dental school seats at MAURAS, and at so 

many other SCAM universities which were not certified by the Tertiary Education 

Commission. 

Were those young people being properly advised or guided by the Ministry of 

Education? Were the students being protected by the Minister of Education? Were the 

policies reviewed and monitored so as to stop the money-making machines they promoted 

to stop luring the innocent youth in quest to build a sound future? 
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They turned a blind eye and allowed their nears and dears and kins to set up 

universities and admit students massively stating, ‘a degree holder in each house.’ But 

what they omit to say was the price to pay. 

These money making factories at the expense of youth lives and future also made 

several foreign students victims. It caused the disrepute to the emergence of a well-

structured education hub that an MSM-led government laid the foundations in 2000-2005. 

Let me here substantiate my point by stating articles published in Times of India 

and DNA magazines in 2014. One is titled: ‘DY Patil’s medical college in Mauritius 

leaves students in limbo. College says there is no guarantee degree will be valid.’ Another 

is titled: ‘Student of DY Patil Mauritius college protest outside founder’s home,’ it is from 

India Times. Another one that I will quote here is: ‘Medical students in Mauritius stare at 

uncertain future.’ 

The mushrooming of bogus universities with no quality education and most 

importantly not adhering to the basic requirements of the Tertiary Education Commission 

and which were running against all principles of good governance sacrificed many 

generations of youngsters. 

The youth realised that 3 credits do not allow them to get an administrative job or a 

professional post in the public sector in spite of holding a bachelor degree or even a 

master’s degree. The entry point in the Civil Service for children with 3 credits is as Office 

Attendant and Health Care Attendant level only. They were made devoid of the fair 

possibility to choose a career, whether they want to join the public or private sector, as 

their natural choice making opportunity was reduced. All on the altar of a PTR-led 

government with the PMSD as their partner who today dare to talk about brain drain. 

The effects of their bogus education reforms have been felt years later, that is, as 

from 2019 till date. The University of Mauritius, University of Technology Mauritius has 

indeed increased their entries in 2013, but the numbers of courses have stayed the same 

and even static. They have caused the decline in the rank of the University of Mauritius by 

focusing on quantity and not quality. Today, they come and talk about brain drain or exode 

des cerveaux? 

On the other hand, please recall some of the product of the systematic and 

democratic reforms of the MSM-led Government in 2000-2005. It has allowed us to see 

laureates in rural state schools as well as private secondary schools. It has seen the 

emergence of 5 Mahatma Gandhi Secondary Schools which has given many the chance to 

climb to important administrative posts as rectors and directors and seen the Rabindranath 
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Tagore Secondary School - unfortunately, hon. Dr. Gungapersad is not here - witness its 

first 2 laureates, both coming from middle income households in 2011. Am I right, hon. 

Dr. Gungapersad? Unluckily, he is not here.  

It is the same reform by the then Minister of Education, now Deputy Prime 

Minister, which had as aim to reduce the teacher pupil ratio to give quality education. This 

is why there were massive constructions of many state schools.  

The same reforms in 2000-2005 brought regional schools and quality education to 

each village doorsteps and abolished a discriminatory system which was putting at stake 

the academic future of 20% of its kids at the tender age of 10. 

Mr Speaker, Sir, history repeats itself again. The brain drain that the Labour-led 

government induced is being contained by this MSM-led Government. The Polytechnics 

Mauritius is a concrete example of how we have devised ways and means to bandage the 

wound inflicted by the cruelty of the previous government. Today, Polytechnics Mauritius 

bridges the gap between elites and late developers. They offer a panoply of modern, skill 

based courses to mix match the need of a new skilled workforce. They continually assess 

the market needs and their entry criteria is 1, 2 or 3 credits for courses like draftsmanship, 

artificial intelligence, architecture, interior architecture, industrial logistics, aquaculture 

with entrepreneurship, nursing, cyber security and many others. 

They offer fully comprehensive courses which give to our freshers who come out 

with a degree or diploma the opportunity to become to professionals in their field in 

Mauritius or to proceed abroad if they feel they want to venture in the unknown. 

A good education system provides choices, gives independence to choose, act and 

think. It is not a system which makes you obtain a piece of paper of no worth after 8 years 

of sacrifices. The worst is the crashing the dreams and aspirations of many. 

Mr Speaker, Sir, paragraph 256 to 260 clearly defines the vision of our Prime 

Minister, hon. Pravind Kumar Jugnauth. It clarifies our mission statement to walk the talk 

besides what we term a socialist system of education where each and every kid of the 

Republic of Mauritius can inherit the best quality education in the best environment 

possible to grow into a citizen of the world. The education is not reduced to money-

making machines for some who used the dreams and needs of many generations of the 

youth.  It states – 

“As a society, we cannot accept that quality education is not accessible to those 

who are unable to pay for it. This is why in 2019, Government made tertiary 
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education in all public higher education institutions free. To make Mauritius a 

country with a complete cycle of free education, the hon. Prime Minister 

announced the provision of free pre-primary education for all as from the 1st of 

January 2024. This means that from the first day of schooling until graduation, 

education will be free in Mauritius.” 

In the same line, Mr Speaker, Sir, I cannot miss commending the Minister of 

Education, hon. Mrs Dookhun-Luchoomun for her special care and eye to the special 

needs students. Her unflinching support to empower them through important measures like 

the increase in provision in grant aid to SEN Schools by 23% and an increase in daily meal 

allowance by 60% which amounts to Rs120 per head. 

Mr Speaker, Sir, the second measure of the budget which I want to elaborate on is at 

paragraph 501. As from 01 January 2023, each and every one reaching 18 years will be 

provided with a grant of Rs20,000. 

We have heard many baseless criticisms from the other side of the House with 

shallow arguments. Sometimes I wonder whether we are living in the same society and 

have a common story based on hard work, innovation and dedication. 

School provides skills and knowledge. C’est à dire le savoir et le savoir-faire, les 

expériences de la vie, elles, nous apprennent le savoir être. Ce savoir être est primordial 

dans l’épanouissement d’un individu. And living this experience to grow soft skills, 

unluckily has a price. The middle-class family is so engaged in building up a future with 

strong foundations that sometimes these soft skills may be left behind. 

In the quest to create this citizen of the world, it is important that we help him get 

the attributes, attitude and personality to adapt to the demands of this global village. 

We have children with super good academic qualifications but they may lack some 

soft skills. This hinders their recruitment or their adaptation to a dynamic work 

environment. Sometimes it is cruel that a weakness which has not been transformed into a 

strength makes opportunities to which they are fully qualified become unattainable. 

As a youngster reaches adulthood, she or he aspires to be independent. This is the 

basic need and want as he is sociologically, psychologically and physiologically made up 

to. How do we cater for this empowerment? It may look futile to the rich but for the 

middle class and lower class, it is of utmost importance. It is the final straw which will 

make him come at par with his peers who were born in better fortune. This is why, I fully 
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conquer to paragraph 498, 499 and 502 of the Budget Speech and congratulate the hon. 

Dr. Padayachy for this daring and yet caring measure. 

The Rs20,000 will allow young people to buy a musical instrument and learn a new 

skill, take up a short course to groom himself, to convert weakness to a strength, which 

will boost up his self-confidence. 

Reaching adulthood is a nice stride but also a difficult one where we have to learn 

about responsibilities and duties along with taking cognizance of our rights. And most of 

us are not born with a golden spoon in the mouth. This Rs20,000 measure should not by 

far be taken as petty or as a political measure. 

I open heartedly welcome this measure as this will allow the young adult to tap any 

opportunities to become independent and pose a challenge for his dynamic mind to strive 

to succeeding in empowering himself or find ways and means to grow this money through 

investments or businesses. Start-ups which have grown in big businesses, often benefited 

from a small kick start. 

Mr Speaker, Sir, I cannot leave the middle class out of my speech today. This is 

because the middle class has always been the largest segment of the population and any 

fiscal measure in their favour means the allocation of a larger amount out public funds as 

well as less revenue collected. 

I will talk about the tax system. Since 2017, the Government has initiated reforms to 

introduce more equity and fairness in our tax regime, all to the benefit of the middle 

income class. We have ensured that those at the lower end pay less and those at the upper 

end, contribute more.  

Allow me to substantiate over the introduction of a progressive tax system, which is 

the result of a long due reform in our fiscal policy and one that should be lauded as a 

historic measure.  

Mr Speaker, Sir, the Mauritian people should never forget how a Labour-led 

Government was giving huge tax breaks and other sugar-coated incentives to their rich 

friends and political donors, while at the same time they were not only ignoring the middle 

class, but also shifting the tax burden on that group. Taxation is not only about 

percentages, but more importantly about disposable income.  

We all need to remind the population how a Labour-led Government decided to tax 

the hard-earned savings of the middle class, how they introduced the NRPT and the effect 

it had on small landowners. Taxing the middle class and giving tax breaks to the big 
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corporations and the wealthiest individuals. That was a reversed Robin des Bois – take 

from the middle class and give to the wealthiest. 

This Budget aims at correcting this injustice, pave the way to modernise the fiscal 

policy of Mauritius and to align us with advanced countries with a strong social 

programme such as the Scandinavian and Nordic countries who have been using a 

progressive tax system for years. 

What are the benefits of such a tax system? It has been proven and supported  by 

worldwide renowned economists, business leaders as well as many leading Trade Unions 

throughout the world, that a progressive tax system helps reduce income inequality and 

creates more social and economic equity.  

Mr Speaker, Sir, let me elaborate. For comparison, in a flat tax system, each 

additional rupee including overtime, performance and productivity bonuses or any other 

form of monetary reward earned through hard work and which brought revenue above the 

non-taxable threshold would be taxed as a whole at a flat rate of 10%, while with this new 

progressive tax system, the same additional rupee will be taxed at a rate of 2% for the first 

additional Rs40,000; 4% for the next Rs40,000, and so on. As a result, for any additional 

Rs80,000, a taxpayer will now will be paying Rs2,400 and as opposed to Rs8,000 under 

the previous flat rate, representing a savings of Rs5,400 in one’s disposable income. C’est 

ça l’innovation! C’est ça oser! C’est ça proteger! C’est ça reparer l’injustice! The Budget 

2023-2024 is filled with many such measures to support, valorise and empower the middle 

class families of the Republic of Mauritius. 

 Mr Speaker, Sir, I will only like to thank the Minister of Finance for the various 

measures, infrastructural amenities that he has given for my Constituency No. 11. Hon. Ms 

Jutton has really given all the details about it.  

 I will put on record the comprehension, the cooperation of the Minister of Finance 

for the Constituency No.11, a big thank you from my Constituency, hon. Minister of 

Finance. 

 Mr Speaker Sir, due to time constraint, to conclude my speech today I will quote our 

Government Program 2020-2024 which translated the vision of the Government under the 

leadership of the Prime Minister, hon. Pravind Jugnauth. 

 The Government Program’s 4th and 5th paragraph stated –  
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“At the dawn of this 2020 decade, we have the leadership, the courage and the 

determination to rise to the challenges of our times and to face the future with 

confidence and Government has a clear vision for the future.” 

Our visionary Prime Minister has paved the way to our mission statement which 

remains unflinching - putting our people first. 

The Mauritian family, elders, youths and kids, born and unborn, remain and will 

remain protected in the shade of our dedicated and hardworking Prime Minister. We value 

our population as our main asset and it is through empowerment and enhanced 

opportunities that we are bringing inclusiveness. 

Mr Speaker, Sir, on 08 November 2019, the population made their choice. They 

chose hope, a constructive plan, the future and a bridge to bring the country to modernity 

and transformation over demagogy and ranting. They chose a strong leadership with a 

clear cut work plan, a leadership with a vision, a mission and clear aim to build the future 

of Mauritius with the whole nation as partners. I humbly request les demagogues to get out 

of their denial mode. 

Le déni est devenu aujourd’hui l’arme de prédilection de l’opposition. Le déni est la 

seule arme qu’il leur reste pour faire face à cette frustration douloureuse, issue de conflits 

entre nécessité, besoin ou désir, et bien entendu, leur incapacité à les satisfaire. 

I will end on a note of hope by saying to the population and especially to the youth, 

in whom I believe, I lay my faith in and whom I trust. 

We have pledged to take the country to higher grounds, to tap the potentials, to look 

for all avenues of development progress and modernity and transform the economy where 

each and every individual gets his and her due. 

Yes we can and as a strong and united nation, under the determined leadership, we 

are doing and will do it with our energy, heart, passion and dedication. 

I thank you, Mr Speaker, Sir. 

Mr Speaker: MP Ameer Meea! 

(4.35 p.m.) 

Mr A. Ameer Meea (Third Member for Port Louis Maritime & Port Louis 

East): M. le président, avant de commencer mon discours, laissez-moi répondre seulement 

à deux orateurs qui m’ont précédé et ce n’était pas prévu mais je vais aller rapidement. 

Donc, l’honorable Balgobin nous disait qu’en entendant le discours de l’honorable 
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Bhagwan, un certain J. C. a démissionné du MMM. Okay, très bien mais le problème c’est 

que j’ai vérifié avec le secrétariat du MMM à plusieurs reprises et jusqu’à aujourd’hui et 

Nazma m’a fait comprendre qu’on n’a jamais reçu de lettre de J. C. Donc, j’ai vérifié, 

contre-vérifié. On n’a jamais reçu de lettre de J. C. et moi, ce que je peux dire je sais que 

le ministre Balgobin est en charge de la poste. Je sais que la poste tombe sous sa 

responsabilité. Donc, je lui demanderai gentiment de me faire avoir une copie de la lettre 

parce que peut-être que J. C. a trompé de facteur et aussi de bien vérifier ; peut-être que 

J.C a envoyé sa lettre au Sun Trust. Donc, s’il vous plaît, dites à l’honorable Balgobin 

quand il va être là si je pourrais avoir une copie de la lettre. 

Maintenant, par rapport à l’honorable Madame Koonjoo-Shah sur ce qu’elle a dit 

hier durant son discours sur l’effort des ministres de l’Éducation et du ministre Balgobin 

durant le Covid.  

Mr Speaker, Sir, let me refresh her memory that during the pandemic, the public 

school students from grade 1 to grade 13, they lost one year. They lost one year because of 

inadequate online schooling whereas private schools even during COVID-19, carried on 

with their teaching and they did not lose an academic year. Instead of congratulating her 

colleague Ministers, she should have congratulated the teachers and the administrators of 

private schools because thanks to them, the students did not lose one academic year as I 

said earlier.  

So, Mr Speaker, Sir, I am done with these two issues that I had to say. Now, let us 

go back to my speech.  

M. le président, a budget that wants to be respected by public opinion is based on 

two fundamentals – revenue and expenditure. For example, for a head of a family, the 

main concern before thinking about embarking on expenses, he must make sure that he has 

the means. If he wants to acquire beautiful things for the well-being of his family, he must 

work harder to increase his income so as not to get bogged down in debts at the risk of 

mortgaging the very future of his children but in Mauritius, the Minister of Finance thinks 

differently. 

Mr Speaker, Sir, since the installation of this Government, that is, in December 

2014, there has been a change in the policy with regard to the Rupee. The policy was to 

have a weak Rupee and deliberate depreciation of the Rupee started. The depreciation of 

the Rupee allowed the Government to replenish its coffers. When the prices go up because 

of the Dollar and the Euro is costing more, VAT goes up and VAT as an indirect tax 
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affects everyone, be it the poor or the rich, but the difference is that the poor is affected 

severely whereas the rich even with higher prices, they still can afford. 

The record revenues of the MRA which were announced are not real economic 

growth but it is due to the depreciation of our Rupee. I won’t go into the details because 

many of my colleagues have already canvassed this point. 

Donc, je disais que notre roupie ne cesse de déprécier et en parallèle, l’inflation 

connaît des sommets. Résultat, le petit peuple souffre, le gouvernement n’arrive pas à 

freiner la dépréciation de la roupie. D’ailleurs aucune mesure budgétaire n’a été prise pour 

mettre fin à ce cycle infernal. Par conséquent, les prix des denrées alimentaires et autres 

produits de nécessité de base ne cesseront d’augmenter. Les R 1,000 additionnel à la 

pension de nos aînés seront vite engloutis par une inflation galopante. Est-ce ainsi qu’on 

va gérer notre économie qui mérite des mesures salutaires pour améliorer le sort de nos 

compatriotes au bas de l’échelle sociale ? 

Maintenant, M. le président, venons au taux d’intérêt. Le fort taux d’intérêt pèse 

beaucoup dans la balance que ce soit pour les ménages, les entreprises mais aussi pour 

l’État. Les ménages souffrent beaucoup avec un repo rate qui passe de 1.85 à 4.5. C’est 

énorme et à titre d’exemple un car loan ou un leasing qui auparavant coutait 5%, 

aujourd’hui c’est à 8%. Idem pour un housing loan qui auparavant, on payait 4 % sur le 

loan pour acheter une maison ou un lopin de terre, maintenant ça coûte 8 %. Donc, le 

double et ça, M. le président, je peux vous le dire c’est en train de tuer les ménages. 

Moi je connais des gens qui ont acheté des voitures ou même des maisons mais là, 

ils sont entrain de vendre parce qu’ils n’arrivent pas à repayer. Ils n’arrivent pas à joindre 

les deux bouts parce que leur repayment a augmenté considérablement, M. président, et 

normalement une augmentation du taux d’intérêt aurait dû baisser l’inflation et en même 

temps ralentir la dépréciation mais ici on voit l’inverse.  

 Mais ici, on va à l’inverse. L’inflation est à environ 11% alors que l’inflation 

globale est à 5%. La FME a prévu que les prix vont augmenter de 9.5%, et là, M. le 

président, le contrôle des prix est presque inexistant.  Les gens au bas de l’échelle 

souffrent et cela durera. Les gens souffrent de cette érosion de leur pouvoir d’achat qui a 

un impact négatif sur leur niveau de vie. D’autant plus que les prix des denrées 

alimentaires de base tels que le poulet, la viande, le poisson en autre continuent 

d’augmenter et cela se repend dans toute l’économie.  

 M. le président, ce gouvernement a un appétit insatiable pour l’emprunt. Notre 

dette publique est passée de R 200 milliards en 2014 pour arriver à R 449 milliards en juin 
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2022. Cette année-ci, ça passera, c’est-à-dire au 30 juin 2023, à R 485 milliards. L’année 

prochaine, on prévoit la dette à R 516 milliards. Oh, vous entendez les chiffres ? R 507 

milliards de dettes publiques ! Mais, c’est de la folie furieuse ! 

 M. le président, est-ce que vous savez combien de zéro il y a dans un milliard ? Je 

vous pose la question. Mais, bien sûr, vous ne le savez pas ! Moi-même, j’ai des 

difficultés. Donc, je disais que le gouvernement a l’appétit pour l’endettement, et cet 

endettement, il n’y a pas de limites, et c’est effrayant. Donc, je fais un appel au 

gouvernement, cessez d’emprunter, mesdames et messieurs. Vous êtes en train 

d’hypothéquer l’avenir de nos enfants. Toutes les lines of credits, Exim Bank, nous a 

donné USD 500 millions. Il ne faut pas s’en servir. Il faut ralentir un peu parce que tôt ou 

tard, quelqu’un doit payer pour cela. 

 Maintenant, quand on regarde dans nos Estimates, il est prévu de ramener la dette 

publique à 71.5% du PIB. Je vous pose la question, est-ce que c’est réalisable ? La dette 

passera à R 485 milliards en juin 2023 et R 516 milliards en 2024. Déjà, une croissance 

passant de 5% à 8% qui est très optimiste. Cela représente une augmentation de 60% dans 

le taux de croissance pour arriver à 8% . 

 Sur une année, c’est énorme comme taux de croissance. Donc, je me pose la 

question, si on n’arrive pas à cette croissance, ramener la dette publique à 71.5% du PIB 

sera tout simplement irréalisable. Et, M. le président, les nouvelles ne sont pas bonnes and 

difficult times are coming unfortunately.  

 Ce matin, en lisant les journaux, qu’est-ce qui est titré dans les journaux ce matin ? 

La zone euro est entrée en récession. La zone euro est entrée en récession, M. le président. 

La zone euro est officiellement entrée en récession, mais comment ça s’arrive ? En 2 

trimestres négatifs de suite, on entre officiellement en zone de récession plutôt. 

 Derrière ce chiffre, M. le président, surtout en Europe, qu’est-ce qui s’est passé ? Il 

y a une chute dans la consommation. La consommation a chuté lourdement et pourquoi ? 

À cause de l’envolé de l’inflation et aussi l’envolé de taux d’intérêt. Exactement ce qui se 

passe en Europe, on a les mêmes soucis à Maurice et on aura les mêmes effets. Vous 

imaginez un pays comme l’Allemagne - même l’Allemagne, la plus grande économie de 

l’Europe - est en train de souffert, M. le président. Tout le monde le sait que tout ce qui se 

passe ailleurs nous affecte, mais surtout en Europe. Tout ce qui se passe en Europe va 

avoir un effet sur le tourisme et nos exportations telles que le textile. Donc, M. le 

président, il faut faire très très, très, très attention. C’est notre devoir en tant qu’opposition 

de tirer la sonnette d’alarme.  
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 So, Mr Speaker, Sir, with so much massive indebtedness, it is the future generation 

who will suffer the consequences. The entire future is being mortgaged. Let the 

Government be warned, the alarm bells have been rung. 

 Now, Mr Speaker, Sir, let me come to a very important aspect which for me is a 

time bomb, et je pèse mes mots. La première fois que j’ai soulevé ces arguments, c’était 

dans mon discours de 2021. Hier, j’ai vérifié les chiffres et je me suis dit que ça devrait 

être un devoir pour moi de relever tous ces chiffres à l’Assemblée parce que je suis sûr que 

beaucoup d’entre nous n’ont pas lu. Moi-même, ce n’est qu’hier, avant-hier, quand je 

lisais le rapport d’audit que j’ai vu ces chiffres-là.  

 Why I am using the term time bomb because it will for sure blow up in the future. I 

will give the figures to the House, to the population and all those concerned will realise the 

gravity of the situation. Mr Speaker, Sir, it is in relation to the pension fund deficits 

of statutory bodies and local authorities.  

 Mr Speaker: Hon. Ameer Meea! 

 Mr Ameer Meea: Yes.  

Mr Speaker: You have some ten minutes more. So, I am allowing it, but bear with 

me. I am sorry for that. I will ask the Deputy Speaker to take the Chair. 

 Mr Ameer Meea: Okay, no problem. 

 At this stage, the Deputy Speaker took the Chair. 

 The Deputy Speaker: Thank you very much. Please be seated. Let us continue. 

 Mr Ameer Meea: I do not know whether the Speaker got afraid because of the 

time bomb, that is why he told you to come to the Chair, but I will give the figures. 

 The Deputy Speaker: I am sure you are happy though. You are smiling. 

 Mr Ameer Meea: I am happy to see you in the Chair time and again.  

 The Deputy Speaker: Please, continue! 

 Mr Ameer Meea: So, M. le président, the pension fund deficit of statutory bodies 

of local authorities. In 2018, the total pension fund deficit was Rs22 billion. In 2019, it 

went to Rs26 billion. In 2022, it went to Rs33 billion. In 2021, 30 June, it went to Rs40 

billion, Mr Deputy Speaker, Sir. That is why I am saying we are sitting on a time bomb. 

We do not have the figures for June 2022 and bientôt June 2023. Let me give some details 

on the composition of this deficit. En tête de liste de ces déficits, on retrouve – 
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1. La Private Secondary Education Authority. Vous savez combien le fond de 

pension est en déficitaire ? De R 9.5 milliards; 

2. Le CEB, R 6.6 milliards. C’est à 30 juin 2021; 

3. La MRA qui collecte tous notre argent de la taxe, vous aurez imaginé, leur fond de 

pension est déficitaire de R 3.5 milliards ; 

4. La CWA, R 2.7 milliards; 

5. Université de Maurice, R 1.3 milliards ; 

6. Mauritius Cane Industry Authority, R 1.2 milliards; 

7. MBC, R 1.4 milliards. Ce n’est pas étonnant ; 

8. Mauritius Institute of Education, R 1.1 milliards, et 

9. Mahatma Gandhi Institute, R 1 milliard. 

Et puis la liste est longue. Il y a aussi la municipalité de Port Louis, R 17.7 milliards de 

déficit. 

M. le président, do you know what is the definition of a ‘pension deficit’? A 

‘pension deficit’ is defined as the gap between how much a pension is required to pay out 

versus how much money is available to pay out. The deficit occurs when there isn’t 

enough money to pay, when the liability is greater than the assets.  

Donc, quand tous ces gens-là vont partir à la retraite, il n’y aura pas d’argent pour 

leur payer. Et j’ai donné les chiffres depuis 2018, c’est passé de R 22 milliard pour 2021. 

En seulement trois ans, c’est passé de R 22 milliards pour atteindre R 40 milliards. C’est 

ça le good economic management que le  gouvernement est en train de nous faire la 

leçon ? Ce ne sont pas les chiffres de l’Opposition, ce ne sont pas les miens ou de 

l’honorable Uteem ou de l’honorable Ramful ! Ce sont les chiffres du Directeur de 

l’Audit. C’est quelqu’un d’indépendant ; ses pouvoirs sont garantis par la constitution. 

Donc, M. le président, I was saying that if nothing is done – and I think that the 

Government has no choice – drastic measures must be taken now. If measures are not 

taken, not only for CEB or one, there is a list of 69 statutory bodies!  

Now, what the House needs to understand is that the pension deficit is a debt for 

Government which is not being recognised now in the books. It is a debt for Government, 

therefore, there is a debt sitting there as at 30 June 2021 at Rs40 billion and what the 

population needs to know is that today’s debt is simply tomorrow’s taxes! How are we 

going to pay this deficit? It is by increasing taxes, be it VAT, excise or personal taxation.  
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And, to be fair, I must say that in the report, in the Ministry of Finance’s response, 

it was said that there is a Technical Committee that has been set up to look into the 

financial position of the pension funds of statutory bodies and to come up with appropriate 

recommendations to address the cash and actuarial deficits by these bodies. 

So, my point, Mr Deputy Speaker, Sir, is that the hon. Minister must come to the 

House and give the figures in all transparency. We want to know what this Committee has 

recommended. We want to know what have you done since this report was out since 2021. 

We want to know what is happening for these deficits, what measures have been taken. 

We want to have a forecast of how we are going to reimburse this deficit. 

Now, Mr Deputy Speaker, Sir, I will delve further in the report of the Director of 

Audit which came out in February 2023. When we look at page 6 of the report: Summary 

of Audit Findings, what do we have? We do not have congratulations; we found that the 

Director mentioned that the following key issues highlighted in this report – 

• Non-compliance with Applicable Laws. 

• Lapses in Procurement Management. 

• Deficiencies in Project Management. 

• Lapses in Contract Administration. 

• Weaknesses in Expenditure Control. 

• Issues in Revenue Management. 

• Deficiencies in Asset Management. 

• Inadequate Management Information System. 

And I will give you some examples of what is being mentioned in the report. I will 

ask every hon. Member to take a look at the Director of Audit’s report especially for the 

one of the Ministry of Finance which this year is of almost 100 pages. It is a very bulky 

one but we have a lot of information in this report. 

In relation to public sector debt which stood at Rs300 billion in June 2018 and 

which has registered as I said Rs149 increase that is up to Rs449 billion till 30 June 2022, 

representing a 49.7% of increase. Also during the year, an increase of 7% was noted. So, 

already, the Director of Audit has raised the alarm. And not to forget that section 7 of the 

Public Debt Management Act 2008 which sets a ceiling of ratio PSD to GDP at 65% was 

repealed by the COVID-19 Miscellaneous Provisions Act. So, today, I don’t think they 

have any ceiling or whether the ceiling is back. Because at a time we were reaching 90%, 

something like that if I’m not wrong. 
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So, Mr Deputy Speaker, Sir, let me move on to another important item which is the 

Special Funds. The Director of Audit has been very critical in relation to the Special Funds 

because mention is being made that in 2020-2021 some Rs144 billion for the financial 

year with three Supplementary Appropriation Bills were passed in the National Assembly 

for an amount of Rs41.8 billion of which one was passed in June 2021 for an amount of 

Rs23 billion to meet expenses in relation to National Resilience Fund, National 

Environment and Climate Change Fund, COVID–19 Project Development Fund. 

And, Mr Deputy Speaker, Sir, transfers to Special Funds were effected on the last 

day of the financial year, that is, on 30 June 2021 and 2022. And what did the Director of 

Audit say – 

 “The transfers had been accounted as expenditure and charged to the Consolidated 

Fund in these financial years though the funds would be utilised by the Special 

Funds in subsequent years.” 

That is what we have been saying since long, that we do not use these special funds when 

you don’t need it. You put money now which will be used maybe in two or three or four 

years in these special funds, Mr Deputy Speaker, Sir. 

Now, let me move on to another important item which also, when we look at the 

figures again, is very dark. When you look at the caption ‘Investment by Government’, 

there has been investment for a total of Rs20.9 billion – and I will give the details. Rs20.9 

billion were in respect of shares and equity participation in companies which had negative 

net assets, therefore, disclosed at zero fair value. That is, Government has invested Rs20 

billion, and I will give the name of the companies, which have zero value. Rs20 billion! 

Investment was done in National Property Fund Ltd., an investment of almost Rs12 billion 

plus Rs3 billion was done in 2021 and 2022.  

Expectations of returns or increase in the company’s net asset value is remote and 

we do not forget the loan that the NPFL has taken from Bank of Mauritius which was 

guaranteed by Government to the tune of Rs4 billion and you know why Government had 

to take all these loans? It is because of BAI. When Government decided to close BAI, 

what did the then Prime Minister say? Pa pou ena enn roupi lamone piblik ladan! Today, 

we end up paying from public funds more than Rs30 billions. More of Rs30 billions of 

taxpayer’s money and what are the chances of getting this money back? Zero! This is why 

in the account it is being treated as zero fair value, Mr Deputy Speaker, Sir. 

 I can go on like this – for money that has been invested in Air Mauritius; in Air 

Mauritius, the list is long. I would rather table it later so that anyone can take cognizance 
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of the list. What the sum of taxpayer’s money that we have invested in Air Mauritius and 

AML is. But, more importantly, what does the Director of Audit say? Its investment at 

cost totalling Rs4.9 billion and representing 55.8% of total investment in shares and equity 

participation did not yield any return since their acquisition. We have invested Rs50 

billion! Rs50 billion and this investment did not yield a single rupee? This is the kind of 

Government that we have to deal with now. The population must know the treasury 

management of this Government. This is a very bad treasury management, Mr Deputy 

Speaker, Sir, and again, these are not my figures. These are figures of the Director of 

Audit. So, I hope that no one will tell that we are making démagogie. These figures are 

black on white, Mr Deputy Speaker, Sir. 

 Now, on page 165, mention is being made to Public Corporation debts where for 

the Financial Year June 2022, the Public Corporation debts stood at Rs53.2 billion 

compared to Rs39.5 billion as at 30 June 2021, showing an increase of 35%. And, what 

were the main factors contributing to the increase of Public Corporation debts? The first 

one, Mr Deputy Speaker, Sir, Domestic Non-Guaranteed debt increased by Rs10.8 billion 

mainly due to a new loan contracted by STC during the Financial Year 2021 and 2022. 

The STC loan balance was Rs7.1 billion as at 30 June 2022 compared to a nil balance at 

the end of the previous financial year. So, in 2021 it was a nil balance and in 2022 the 

balance for STC is Rs7 billion. Do you know why? The population has to know. It is 

because of Betamax! STC had to take a loan of Rs7 billion to bail out so as to pay the 

Bhunjuns; because of what? Because of a wrong decision simplement par fanatisme 

politique! Aller casser une décision, un contrat binding et c’est nous qui payons les pots 

cassés, M. le président. 7 milliards de dette de la STC ! Encore une fois, c’est le directeur 

de l’Audit qui le dit, ce n’est pas moi. Ce n’est pas moi qui le dit, Mr Deputy Speaker, Sir. 

 Et, si aujourd’hui nous continuons à payer le prix cher. Si aujourd’hui, malgré une 

chute substantielle du prix du pétrole sur le marché mondial et nous nous continuons à 

payer le prix cher, c’est à cause de la mauvaise décision qui a été prise auparavant et nous 

continuons à payer ce prix-là. Ce sont les consommateurs qui sont ainsi écorchés parce 

que ce même gouvernement avait pris une mauvaise décision ; une décision tout en 

sachant qu’il y aura des dommages et intérêts à payer. Comment ne pas condamner ce 

gouvernement pour ces gabegies répétées. 

 Now, Mr Deputy Speaker, Sir, let me move on to maybe – I said maybe – some 

good news but the Minister of Finance will have to check the figures because I myself, I 

am not sure. I have tried to have some clarifications but I hope that the hon. Minister of 

Finance can give an explanation when doing his summing up. On the page 176, mention is 
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made that the MRA has a balance of arrears of revenue as at 30 June 2022 at Rs37.2 

billion. Now, I must confess that this is the first time that I saw this in the report.  

I myself used to read the report every year but it is only this year that I came to this 

colossal figure. So, I will rather ask some clarifications from the Minister of Finance, 

because according to me this figure does not appear in the estimates. According to me this 

figure does not appear in the estimates because up to now we have been doing 

Government accounts on remittance basis, that is, on cash basis. That is why I am saying 

that this figure is not included in the estimates but the hon. Minister can check and clarify. 

Of course, we will not recover all this money because we will have bad and doubtful debts 

but this could be a big chunk where Government can try to recoup some money which is 

left in the placard, Mr Deputy Speaker, Sir, and it would be additional revenue for the 

MRA and the Government. 

Now, Mr Deputy Speaker, Sir, I have mentioned special fund but I think that I 

have missed an important part of it. That is why as at 30 June 2022 – but I think this year 

this has decreased maybe by Rs7 billion – but as at 30 June 2022 there were Rs34.7 m. in 

the special funds, mainly in the COVID-19 Project Development Fund, National 

Resilience Fund. The COVID-19 Project Development Fund: Rs8.5 billion and National 

Resilience Fund: Rs4 billion. Do you know what the Director of Audit stated in his report?  

 “90% of the total amount grant disbursed to the COVID-19 Project Development 

Fund since its creation in April 2020 had remained unspent.” 

So, we have 90% of COVID Fund, which is a big chunk of these Rs34.7 billion 

which has remained unspent. 

There is a list of 7 Special Funds which represents Rs15.8 billion and the Director 

has been very critical about transferring significant amount to Special Funds, and at the 

end of the day, nothing is being done. He said that the significant amount in Special Funds 

could be an indication that there was no urgent need to transfer money to these Special 

Funds. So, there was no urgent need to transfer money and still Government did create a 

buffer. I do not know if they are keeping this money for next year’s election. 

But one thing I note, it is a contradiction, Mr Deputy Speaker, Sir, we are taking 

loans every year by billions. Our public debt is increasing year after year, but at the same 

time, we are keeping Rs35 billion in Special Fund. Can you tell me the bright mind who 

got this idea is? We are taking loans and paying interest and at the same time, we have 35-

34 billion rupees in Special Fund, which remain unutilised year after year. As I said, Mr 
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Deputy Speaker, Sir, this is what we call poor treasury management and it is not a surprise 

that Moody’s has downgraded us last year.  

Now, let me say a few words on the exemption threshold and chargeable income 

for personal taxation. There has been some confusion on it, but yesterday, I think, the 

MRA has issued a Communiqué in relation to this issue. But the problem is that the 

Communiqué of the MRA does not appear in the Budget or in the Annex. This is the issue. 

The MRA can come with whatever Communiqué, but it is not in the Budget, it is not even 

in the Annex. I think it is a mistake. It is a genuine one maybe, but I will ask the hon. 

Minister if he can correct this in the next Finance Bill. 

Mr Deputy Speaker, Sir, time is running out. I will say a few words par rapport à 

ce que l’honorable ministre, Dr. Husnoo, a dit sur l’importation des bétails.  

Vous savez, M. le président, l’importation de bétails par le gouvernement, c’est le 

ministre lui-même qui est venu de l’avant et a déclaré qu’une équipe d’officiers de la 

MMA comprenant un vétérinaire s’est rendue en Afrique du Sud pour assister à 

l’embarquement du bétail à destination pour Maurice plus d’un mois avant la fête de Eid-

ul-Adha – 

« Si ena letan, MMA pou importe plis ki 1000 zanimo ek nou pou kapav donne ene 

bon prix a ban konsomaterr. » 

Et li va plus loin – 

« Monopole pou nepli ena ek sa pou permet nou koner ki prix reel ete lor marché 

ek ki ban frais ena kan pe importe betail. 

Ena boukou dimoune dan la kominaute fin fer nou boukou repros ki nou pliy nou a 

volonté importaterr mé sa pe pren fin aster. »  

M. le président, c’est lui-même qui a raise expectation of each and every one.  

 We did not say anything. He said that Government will import live cattle and 

prices would go down. And what happened? I had to come at Adjournment time this week, 

it is only then that we learned from the hon. Minister that Government is not importing. 

This is what we are reproaching to the hon. Minister. He should have the courage to come 

and say we could not do it because people were waiting. Les gens attendaient cette 

cargaison. Et le lendemain, qu’est-ce qui s’est passé ? Il y a eu un rush sur l’importateur 

principal. Il a dû commander illico presto pour avoir les bétails pour la fête du Qurbani. 

C’est comme ça qu’on dirige un pays ? He pleaded guilty. Yesterday, in his speech, he 

criticised me? I did not open my mouth and said that we are importing cattle! You started 
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it and now you are saying that the Opposition is making démagogies. Again, it is in the 

newspaper, Newspaper Star of 14 May this year. Everyone can go check it. 

 So, Mr Deputy Speaker, Sir, I think my time is almost over. I had so many issues, 

but I think I will table it. 

 The Deputy Speaker: You have 8 minutes. 

 Mr Ameer Meea: Ah, 8 minit? Okay, allons parler du marché central alors. 

 M. le président, par rapport au marché central, le bazar de Port Louis, cela 

m’écœure quand je pars au marché central. Mo granper avait une table de bazar au marché 

central, il était boucher de cabri. Je dirais à tous les honorables membres d’aller faire un 

tour là où on vend les moutons, les cabris, les poissons, les poulets, la viande de bœuf -

pour ceux qui peuvent aller - allez faire un tour et voir vous-même. Vous allez voir l’état 

de ce bazar. On est en train de voter 300 millions pour relooker Port Louis ? 

Il y a un patrimoine historique en délabrement total. 5 ans, cela a été annoncé pour 

être rénové. Oui, il y a eu un issue avec l’Unesco parce que le bazar se trouve dans 

l’Aapravasi Ghat. Mais pour pouvoir maintenir un bazar, la propreté et l’hygiène, il ne faut 

pas aller à l’Unesco ! On n’en a pas besoin d’avoir l’autorisation de l’Unesco. Et regardez 

ce que quelqu’un qui a passé 50 ans de sa vie au bazar dit –  

 « Je dois être honnête. L’hygiène n’est pas au rendez-vous. Les déchets jonchent 

le sol et le sol est trempé et boueux, les drains sont remplis d’algues qui 

embaument le marché, les tables d’exposition sont dans un état lamentable. Qui dit 

manque d’hygiène, dit rongeur. Les rats, les cafards infestent les lieux. Qui 

voudrait consommer de tels produits ? Les clients fuient et se couvrent le nez de 

dégoût. Nous parlons d’une baisse de 50 % en termes de clientèle. Même les 

habitués ne veulent plus y mettre le pied. »  

Voilà l’état de notre bazar, M. le président ! Un bazar où on n’arrive pas à maintenir la 

propreté - on n’arrive pas - un patrimoine historique ! J’aurais aimé parler plus 

longuement là-dessus, mais malheureusement, on me fait signe que mon temps est presque 

terminé. 

 M. le président, laissez-moi conclure… 

(Interruptions) 

5 minutes? 

The Deputy Speaker: From my record right now…  
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Mr Ameer Meea: Non, non, non. Atann enn kou. 

The Deputy Speaker: Order! From my record that I have… 

Mr Ameer Meea: S’il y a 5 minutes, laissez-moi dire quelque chose… 

The Deputy Speaker: Give me one second. From the record that I have here, Mr 

Speaker has noted at 16.35 one will be starting. So, we are just about one minute over the 

time. This is what I have. 

Mr Armance: Mr Deputy Speaker, Sir, there has been some agreements with 

others. 

The Deputy Speaker: No. No. 

Mr Ameer Meea: Non, demann Whip. Demann Whip. 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! Order! 

Mr Ameer Meea: The Whip is aware, ask her. 

(Interruptions) 

The Deputy Speaker: Order! I am aware. I am aware too. 

Ms Ramyad: Ress 5 minit… 

Mr Ameer Meea: Okay. 

Mr Armance: Ress 5 minit. 

The Deputy Speaker: Hon. Whip! Hon. Whip! Hon. Whip, I am the Chair. It is 

not over there. And hon. Whip of the Opposition, I am the Chair. Let me get some order! 

Mr Ameer Meea: So, how many minutes is left? 

The Deputy Speaker: What I have here - you confirm with me – hon. Aadil 

Ameer Meea started at 16.35? 

Ms Ramyad: Yes. 

The Deputy Speaker: Plus 45 minutes. 

Mr Ameer Meea: 50 minutes. 

The Deputy Speaker: No, I do not have that here! 

Mr Ameer Meea: Ask her. 

The Deputy Speaker: No, no, no. 
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Ms Ramyad: 5 minutes… 

The Deputy Speaker: Hon. Whip, please! When the time comes, we will do that. 

Right now, I have a letter here - there is 40 minutes allocated. I have a note here with 45 

minutes allocated. Whips, both of you, Government and Opposition, you sort out your 

business outside of this House.  

Mr Ameer Meea: No, Mr Deputy Speaker, Sir… 

The Deputy Speaker: No, I will not listen. You are wasting time. 

Mr Ameer Meea: Mr Deputy Speaker, Sir, I will conclude. I will conclude. 

The Deputy Speaker: Please! 

Mr Ameer Meea: Yes. Yes. 

The Deputy Speaker: Please, I don’t need to get in the middle of all this. Better 

sort it out. She can’t be telling me 50…  

(Interruptions) 

One second! I will give you the one minute I am taking.  

She cannot be telling 45 minutes and you be telling me 50 minutes. Next time, if I 

am in the Chair, I don’t know about anybody else, if I am in the Chair, the little note that 

comes to me better be signed by both. It better be signed by both. 

(Interruptions) 

Sure! I am going to … 

Mr Ameer Meea: M. le président, donc laissez-moi conclure pour dire que la 

politique est une mission sacrée pour certains et un repaire de fraude et de corruption, de 

magouilles, de bassesse pour d’autres. L’histoire fera la différence entre le bon grain et 

l'ivraie. Nous sommes fiers au MMM d’être guidé par l’honnêteté, l’intégrité et le 

mauricianisme. Aux dernières élections, seule face à des alliances, nous ne sommes pas 

laissés tenter par la bassesse, par le money politics pour prendre ce terme de notre leader 

l’honorable Paul Bérenger. Nous avons fait une campagne dans la dignité sans grandes 

ressources financières. 

M. le président, pour terminer ensemble nous, l’opposition, nous pouvons balayer 

tous les abus et nous pouvons donner un sens à la vie. Assez avec la mainmise de la mafia 

sous un nouveau gouvernement avec un leadership éclairé et visionnaire, nous tacherons 

d’offrir mieux aux jeunes avec une meilleure chance d’inclusion et d’intégration. Je 
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souhaite voir une île Maurice émergente, prospère, juste et généreuse, une nation unifiée 

avec chaque individu jouissant des droits égaux.  

… 

The Deputy Speaker: Hon. Aadil Ameer Meea ! 

Mr Ameer Meea: Merci, M. le président. 

The Deputy Speaker: Hon. Teeluck, are you ready? 

(5.23 p.m.) 

The Minister of Arts and Cultural Heritage (Mr A. Teeluck): Thank you, Mr 

Deputy Speaker, Sir. Before I start my speech, Mr Deputy Speaker, Sir, please allow me to 

pay tribute to a person for whom I have immense respect and gratitude for standing by my 

side as I stood as a candidate for the general elections in 2019, a person who was 

passionate about his people, passionate about his constituency and above all, passionate 

about his party, a person humble in his approach but determined in his actions, a person I 

will dearly miss and who has left us a deep imprint in Constituency No. 6, my good friend, 

late Mr Ashit Kumar Gungah. 

Mr Deputy Speaker, Sir, budgets are presented every year by successive 

Governments. Measures are announced; the financial vision of the running Government is 

presented et comme l’honorable Maneesh Gobin l’a si bien dit lors de son intervention 

lundi dernier – 

“A budget is not just balancing the books ou un exercice comptable. Il y a toute une 

philosophie derrière le budget…” 

Very true! A budget exercise is the reflection of the political philosophy of a 

Government. It speaks of the values, the principles, the political ideology of a Government 

and we see it with each budget, Mr Deputy Speaker, Sir. We have seen it with budgets 

presented by a Labour-led Government and we have seen it with an MSM-led 

Government. Not only the priorities differ from Government to Government, the measures 

do as well. The essence of the measures and the spirit of the fiscal and economic policy 

differ. At times, des différences et les divergences fondamentaux, et cette année à 

l’occasion de ces débats, comme fut l’année dernière lors des débats budgétaires ou même 

des années précédentes, l’opposition parlementaire s’oppose farouchement contre les 

mesures énoncées dans le budget. Des critiques but at the same time, Mr Deputy Speaker, 

Sir, I believe it is normal and natural. We can’t expect the Opposition to come here and 
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congratulate the Government that you are doing a great job because as hon. Bhagwan 

himself stated, it’s their job to oppose and you are doing your job. 

Cependant, Mr Deputy Speaker, Sir, malgré le fait que les réactions des membres 

de l’Opposition ne m’étonnent pas, c’est dommage and I have heard hon. Ameer Meea just 

before me talking, c’est dommage que l’Opposition parlementaire peine à cerner la 

philosophie de ce budget and the reason is essentially because their political ideology, 

their political philosophy, their understanding of social measures, their interpretation of 

working for the country differ fundamentally from ours. Their meaning of governance, 

their meaning of running an economy for the people, is far different from what we do.  

Actually, Mr Deputy Speaker, Sir, they are not against this budget; they are not 

against the budget. The gist is that their political ideologies and philosophy are 

diametrically opposite to our ideologies, to our philosophy. Mr Deputy Speaker, Sir, let’s 

take for example: 2005 l’Alliance Sociale wins the election and we have a Labour-led 

government and in 2006, a budget is presented. Let’s see what was the political ideology 

and philosophy of a budget presented by a Labour-led Government en 2006 and we will 

all recall, Mr Deputy Speaker, Sir, that l’Alliance Sociale lors des élections de 2005 

durant the campaign, there was this famous slogan – change ou lavi dan 100 zure. 

Actually, Mr Deputy Speaker, Sir, they kept their promise. They stood by their words. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the 2006 budget, a measure that en effet pu sanz lavi of 

the population, paragraph 183, l’Alliance Sociale changes lives of thousands of people in 

this country with the introduction of a tax, which of course, did not form part of their 

manifest – the famous National Property Residential Tax. Imposition d’une taxe injuste et 

injustifiée sur l’ensemble du territoire, sans préavis, sans étude, sans analyse, sans 

consultation. Cela est la philosophie économique of a Labour-led Government.  

Allons comparer cela avec l’approche économique du MSM.  Let’s compare it 

with the MSM philosophy, a philosophy to help people, to alleviate the financial stress and 

burden of the population. Fidèle à ses valeurs socialistes, Pravind Kumar Jugnauth in 

alliance with the same Labour Party, boldly and courageously in 2011 as Minister of 

Finance abolishes the NRPT. Une petite parenthèse here, Mr Deputy Speaker, Sir: a hon. 

Member yesterday on the other side, obviously, I would say arrogantly stated that the 

Labour Party gave shoulder to Pravind Jugnauth by referring to some picture, we haven’t 

seen the picture.  

I would ask the hon. Member humbly, very humbly, same as the Member I am 

referring to. I am new to this House. I am here to work for the country. So, I will humbly 
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ask the hon. Member to refer to his own speech made yesterday where he made an appeal 

to the House, especially to new Members sitting, not to show any arrogance that we are 

here for two days in politics, that today we are here just to do our job and we need to stay 

humble, we need to act in humility and that Member actually, Mr Deputy Speaker, Sir, 

also referred to your speech. Today, I will make the same appeal to that Member: don’t be 

arrogant. Don’t be arrogant! 

 This country has a political culture of alliances. We have, all of us, worked side by 

side at some point. Without the MSM en 1983, Travaillise ti pou disparet and the fact 

remains, Mr Deputy Speaker, Sir, without the MSM, without Pravin Jugnauth, Travailliste 

zamai pa ti pou kapav fer gouvernman 2010.  

 Let us not show arrogance over who is holding whose flag or who is walking with 

whom. We have all, at some point in time, worked together and who knows what the 

future reserves? 

 Coming back, Mr Deputy Speaker, Sir, to the NRPT. Let us come back to the NRPT. 

MSM does not impose unjustified taxes. Not only the Prime Minister, Pravind Kumar 

Jugnauth as Minister of Finance in 2011 abolished the NRPT but he went further. 

 Aujourd’hui, même les taxes municipales ont été abolies. This is the MSM 

philosophy but Mr Deputy Speaker, Sir, they will not understand because their political 

ideology is different. They are not against the budget. It is just that they don’t understand 

the concept of this budget. In that same 2006 budget, another measure was announced – 

sadly, the abolition of subsidies on SC and HSC examination fees. 

 L’abolition des subsides sur les  frais des examens du SC et du HSC ; un autre coup 

de massue sur la tête de la population; we all remember that.  

 Sanz lavi dites-vous? 

 Do you have the slightest idea of the trauma and hardship you have caused to those 

thousands of parents who are already struggling to provide the best to their children and 

then come such an inhumane and cruel measure? Mr Deputy Speaker, Sir, do we have the 

slightest idea of how many parents might not have been able to support that cruel financial 

burden they thrusted on them while removing those subsidies?  

 And, what a paradox! What an irony! The Labour Party which once gave free 

education to this country, a free education of which we are all thankful; I am myself. We 

all benefitted from this free education; I am a product of free education but the irony, that 

same Labour Party closed doors to thousands of students to get access to exams and see 
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the difference dans la philosophie de gouvernance du MSM. La philosophie de 

gouvernance de Pravind Kumar Jugnauth, not only cette mesure cruelle a été abolie but 

he goes further. Not only the Prime Minister a rétabli les subsides sur les frais des 

examens such that 100% of the fees are paid for SC and HSC mais il a ouvert gratuitement 

les portes des universités a ces enfants. Education tertiaire gratuite and soon, même les 

écoles pré-primaires seront gratuites.  

 Mr Deputy Speaker, Sir, this is our political ideology; this is the MSM’s philosophy. 

This is the Pravind Kumar Jugnauth’s philosopy et en parlant de l’éducation tertiaire 

gratuite another far reaching measure, another far reaching vision of the Labour led 

Government which will redefine education in this country. Another example of their 

political ideology, Budget Speech 2007, paragraph 53, let me quote –  

53. “We will amend legislation to accelerate approval for all training and 

educational institutions that undertake to comply with all regulations established by 

the appropriate regulatory authority. To this end, we are amending legislation to give 

the Tertiary Education Commission (TEC) full authority to allow foreign training 

and educational establishments in all fields to set up in Mauritius.” 

In itself, Mr Deputy Speaker, Sir, let us be fair, that measure was correct but was there any 

ulterior motive to this measure? En tout cas, that measure couplé d’un laxisme aigue dans 

la mise en place de cette mesure led to the proliferation of various liniversite maron in this 

country and can we forget EIILM? 

  On the altar of business, the careers of thousands of graduates were crucified. On 

the altar of business, the hope and sacrifice of thousands of parents were crucified. All 

those students who spent years studying in the hope of a bright future of becoming 

professionals, their dreams were shattered. I truly hope that they have been able to 

overcome this difficult phase wherever they are and completed their studies with degrees 

which are now recognised et vous parlez d’exode, Mr Deputy Speaker, Sir? 

 We are talking of our youths leaving this country for brighter future elsewhere. If 

such is the case then see what they have done in the past to the youths; what they have 

failed to do for the youths? 

 Mr Deputy Speaker, Sir, a budget translates the fiscal philosophy of a Government 

and I was surprised. I was surprised when one measure was announced by hon. Dr. 

Renganaden Padayachy, in his budget, that was allons dire critiqué by various Members. 

That was the tax regime, the progressive tax regime approach that hon. Dr. Padayachy is 
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adopting et selon l’opposition, we are thus acting in favor des riches au detriment des 

pauvres. 

 Again, Mr Deputy Speaker, Sir, it’s a question of ideology; their political ideology 

has blinded them. Again referring to that famous 2006 Budget, I am sorry I have to make 

the comparison, Mr Deputy Speaker, Sir. This is how we will try to understand how we 

think and how they think. I am not saying that we are right; they are wrong, they are 

wrong and we are right. I am not saying that. It is just making the parallel and again in that 

famous 2006 Budget of l’Alliance Sociale, the then Minister of Finance,in his speech, says 

– listen to this, listen to the choice of words and I quote –  

 “Income is income, whether it is derived from salaries, interest, rental or from any 

specific activity”. 

 Mr Deputy Speaker, Sir, income is income if it’s salary it’s fine, income is income if 

it’s rental it’s fine, income is income from any specific activity is still fine, income is 

income when its derived from interest, Mr Deputy Speaker, Sir. That simple line to the 

greatest distress and disappointment of the whole population marked the introduction of 

tax on interest, income tax on savings. La taxe sur les intérêts générés par les placements 

bancaires; tax on savings tapping on the savings of poor people. Are we talking about 

protecting the rich?  

 Tapping on the savings of poor people trying to save some money for their children, 

for their education, for the hard times! Was that protecting the poor? Extending your arms 

down to the savings of the people? Now, they are talking about inflation, about taking 

money from the Bank of Mauritius. Their fiscal ideology was to run the country on tax 

gained on savings of people and today they are criticising the progressive approach being 

adopted?  

 With this budget, Mr Deputy Speaker, Sir, the lowest tax rate is zero percent and it 

escalates up to 20% for those who can contribute more but they won’t understand as I said. 

 Our philosophy is to restore social justice. Pravind Jugnauth’s MSM abolishes 

NRPT, abolishes tax on savings and introduces negative income tax. Mr Deputy Speaker, 

Sir, coming to the Rs20,000 grant - we thank you for that hon. Dr. Padayachy - to those 

reaching 18 years old, again, you see things from your ideology, we see things from our 

philosophy.  

This has nothing to do with a mesure électorale. They might have done it with an 

intent to entice the youth, they might have done it, but no, it is not the case. They got it all 
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wrong again, and I will explain it to them. This measure actually, Mr Deputy Speaker, Sir, 

adds up to a series of previous and current measures taken by the Government. This 

measure is because we care for the youth. We care for our people.  

Pravind Jugnauth today, our Prime Minister, stands by every child in this country 

and that too from the very day he or she is born. Baby bonus, from the day a child is born, 

the Prime Minister’s Government, chacha Pravind gives every new born child Rs1,000. 

Up to the age of three, chacha Pravind, the Prime Minister’s Government, again, the child 

is given an allowance of Rs2,000. Pre-primary for that same child is free. The child sits for 

the SC and the HSC exams - free. The child becomes an adult, Mr Deputy Speaker, Sir, 

what does he or she get? A grant of Rs20,000 to buy a laptop to apply for university which 

is free. Again, chacha Pravind! And we are not done yet. He goes for the training, under 

the graduate training for employment scheme and he perceives Rs10,000. He goes for his 

first employment and benefits from a prime à l’emploi de R 15,000 and even if you are 35 

years old.  

Pravind Kumar Jugnauth as Prime Minister, as a fatherly figure, today, stands by 

the side of each child, each young adult up to the age of 35 and ensures that in whatever 

situation, whatever circumstances, whether in pre-primary, whether in secondary, whether 

tertiary level, whether when he reaches 18, he is doing his training or his first 

employment, he or she is safe and financially protected. This is la philosophie of an MSM 

Government, Mr Deputy Speaker, Sir!  

As hon. Mrs Kalpana Koonjoo-Shah stated during her very eloquent and beautiful 

speech yesterday, we do not work for general elections. We work for the next generation. 

This is the difference with an MSM-led Government. This is what sets us apart. We are 

not only separated by few meters in this Chamber; we spend miles apart in terms of 

philosophy and ideologies!  

Therefore, Mr Deputy Speaker, Sir, let me congratulate my colleague, the Minister 

of Finance, Economic Planning and Development, for having presented such a visionary 

and inclusive budget based on the principle of ‘To Dare and To Care.’ Not only this 

budget encompasses the Government’s determination to confront challenges, but it also 

reflects the caring sight of the Government dedicated to fostering social harmony, 

inclusiveness and uplifting the most vulnerable segments of our society. It first and 

foremost aims at ensuring that the basic needs are attained and opportunities are provided 

for all so that every individual has a chance to prosper.  
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Mr Deputy Speaker, Sir, the substantial allocation of resources dedicated to 

supporting our artists in this present budget exercise will contribute towards artistic 

excellence, encourage innovation and create opportunities for our artists to flourish. In 

addition, this budget recognises the importance of preserving our cultural heritage that 

defines us as one people.  

 Allow me, Mr Deputy Speaker Sir, to come to some of the measures related to my 

Ministry as announced in the present budget and achievements of the Ministry. After the 

COVID-19 pandemic and waiving of sanitary restrictions, the current financial year has 

been a very eventful one both in terms of events and projects.  

 The status of the Artist Bill is one of the most awaited measures by the artist 

community. Artists have since long been requesting that they be recognised as 

professionals in the arts. We have been working on this legislation for a long time, 

dwelling on its different complexities and had a series of consultations before its legal 

drafting. We have come up with a Draft Bill which has passed the stage of First Reading.I 

should highlight that one of the main objects of the Bill is to provide for the establishment 

of a professional in the Arts Council, which will inter alia have as objective, to categorise 

and register professionals in the arts, recognise and promote their status and enhance their 

social and economic states.  

 The announcement in the budget for the creating of a Pension Scheme and a State 

Recognition Allowance Scheme for professionals in the arts who have gained recognition 

at national and international level will give substance to the implementation of the 

legislation and ensure that artists will reap benefits of their contribution to the society. 

 The modus operandi of these two schemes will be worked out in consultation of 

course with different stakeholders, benchmarking it with international practices and 

existing pension schemes. I will certainly elaborate further on these during the Second 

Reading of the Bill. 

 Nevertheless, Mr Deputy Speaker, Sir, our amateur and budding artists have not 

been forgotten and measures already exist to assist them in their artistic journey. There are 

a series actually of support schemes through which my Ministry helps artists to implement 

their artistic creations. The Ministry has always supported artists and will continue to do 

so. The Ministry has assisted some 3,200 artists through its different schemes. The Film 

Assistance Scheme launched with over 100 applications approved representing a total 

amount of Rs2.5 m. 



37 
 
 

 In line with the budget measure 2022/2023, to promote Mauritian literature, the 

Government has already implemented a public policy to purchase local works published 

during the current financial year and make them accessible in public libraries. These 

schemes aim at finding, nurturing and supporting local artists and publishers by 

purchasing their works. Books from 17 authors for a total amount of Rs321,000 have been 

approved this financial year. The new budget measure for each secondary schools to 

purchase books to the tune of Rs10,000 will further encourage local writers and budding 

writers to come up with new publications. 

The international travel grant with a grant ceiling of Rs250,000 to meet the cost of 

return economic class air tickets for artists to participate in international establish cultural 

shows has benefitted not less than 18 artists performing different art forms. For this 

scheme, they have benefitted up to a total of Rs2 m., combined of course. Clélie Murvin, 

The Prophecy, Jean-Renat Anamah, Atelier Pierre Poivre, Rowin Naraidoo, late Aniff 

Hossanee, these are few of the names who have benefitted from the scheme. 

Additionally, my Ministry is also extending a financial assistance to cover cost of 

air tickets for artists who are invited to participate abroad in – 

(i) International competition schemes where an assistance up to a ceiling of 

Rs200,000 is provided, and 

(ii) International award ceremonies where an assistance up to a ceiling of 

Rs150,000 is provided. 

The National Arts Fund, Mr Deputy Speaker, Sir, has since its inception in 2018 

approved some 104 projects to the tune of Rs48.5 m. and only during this financial year, 

22 projects have been approved for an amount of Rs10.6 m. And through this budget, for 

projects under the National Arts Fund, we are reducing the financial burden of our artists 

which is very important for implementing their projects by increasing by 15% their 

financing of projects. Subject to ceilings, the National Arts Fund will now be financing up 

to 90% artistic projects. And when it comes to production grant and digital creative grant, 

it will be financed up to 75% of its projects value.  

Mr Deputy Speaker, Sir, following a remark by hon. Mrs Navarre Marie, I wish to 

reassure her that we had actually initiated and launched the Artist Incubator Scheme. It has 

started on a pilot basis for the music category. The objective is to accompany emerging 

talents and provide them with the appropriate tools to develop their potential and empower 

them through mentorship in order to favour their development. 11 artists have been 

selected for the Scheme following a call for proposal. 
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Regarding fine arts, Mr Deputy Speaker, Sir, during this financial year, we 

acquired artworks from more than 30 artists for a total of Rs1.023 m. The newly renovated 

Lespas Lar at La tour Koenig has hosted 10 exhibitions since opening in October 2021 and 

nine exhibitions during this financial year. Enunciated in the previous budget, the 

vernissage of the first Mauritius Arts Expo was held on 31 May and is still running up to 

11 June. 84 local artists are displaying their rich talent and the exhibition is being held at 

La Citadelle showcasing an array of artworks from established artists with modern and 

contemporary practices as well as promising artists in the field of visual arts. Some 10 

artists from Rodrigues, Seychelles and Comoros are also participating in this Arts Expo. 

Bravo Rodrigues! 

Mr Deputy Speaker, Sir, another very important aspect of the creative and music 

industry, the MASA. The role of the MASA is very important to ensure proper collection 

and distribution of copyright fees but the Society is not operating as it should. Over the 

years, due to lack of good governance and poor organisational setup, various weaknesses 

have been identified at the level of MASA. And in January 2021, the services of the OPSG 

were sought to review the management and distribution of royalties and to enquire on 

alleged misallocation of royalties by MASA. The OPSG submitted its report in September 

2021 and an action plan was devised which is currently being implemented by MASA. 

However, since major issues have been flagged by the OPSG, more should be done. 

Hence, the provision for consultancy services for the restructuring of MASA was made. 

The procurement exercise has been initiated through open advertised bidding and the 

closing date is 16 June 2023. We expect, once the report is received, to implement its 

recommendations in the benefit of the members of MASA. 

Mr Deputy Speaker, Sir, we are also duty-bound to protect and celebrate the 

memory of our artists. That is why we have proclaimed the Sega Day on 21 February 2022 

in the memory of late Joseph Régniald Topize, known as Kaya, and the Gamat Day on 08 

February 2022 in the memory of late Sona Noyan. And very recently, Mr Deputy Speaker, 

Sir, the Sega Day was declared on 06 April, the day Serge Lebrasse left us. I take this 

opportunity to pay homage to all the artists who left us this year for the heavenly abode, 

like Serge Lebrasse, Vaco Baissac, Aniff Hossaneee and Jayen Sadasing. 

Mr Deputy Speaker, Sir, the safeguarding of our national heritage for posterity is 

one of the major concerns of this Government and there are several initiatives that have 

been carried out to preserve our heritage, namely the National Heritage Fund Act 2003 is 

being reviewed. This will ensure that the Act governing heritage in Mauritius is up-to-date 

and meets the need of the present. Moreover, it will provide added protection of national 
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heritage of Mauritius by stiffening the legal provisions for acts of vandalism perpetrated 

against our country’s national heritage sites.  

Over the last five budgets, much consideration has been given to the protection of 

our national heritage buildings and sites. More than Rs500 m. have been spent over the 

last five years for the rehabilitation and restoration of heritage sites. And during this 

financial year, the conservation and restoration of more than 11 sites were completed. The 

rehabilitation and restoration of Curepipe Town Hall has been completed and other 

restoration projects such as Plaza Theatre, Port Louis Theatre and National History 

Museum of Mahebourg are underway. To give recognition to ensure protection during the 

current financial year, the following sites have been designated as national heritage – 

• Bassin des esclaves et Marché des esclaves at Pamplemousses ; 

• Batelage, Bel ombre ; 

• Satiram Satron at Kaylasson Temple Port Louis ; 

• Samadhi of Sir Anerood Jugnauth at Pamplemousses, and 

• Samadhi of Sir Seewoosagur Ramgoolam at Pamplemousses. 

Mr Deputy Speaker, Sir, one of our most converged to religious places is the Grand 

Bassin or Ganga Talao as it is commonly known. Hundreds of thousands of devotees and 

visitors converge to this place every year. It is important that we protect its sanctity and 

holiness while ensuring the best experience while performing pooja or for visiting this 

religious place. The creation of the Grand Bassin Spiritual Park follows this philosophy. 

The creation of the spiritual park will help put in place measures to enhance the religious 

and spiritual sacredness and purity of Ganga Talao and better the experience of our 

pilgrims, devotees and visitors. A Master Plan is currently being prepared to that effect 

and soon work will be initiated. 

Mr Deputy Speaker, Sir, I also wish to thank my colleague, the hon. Minister of 

Finance, for having made provision for the acquisition of the ex-Cerne Docks Building 

located adjacent to the Beekrumsing Ramlallah Interpretation Centre in the buffer zone 

one of the Aapravasi Ghat World Heritage. The acquisition was a recommendation of the 

UNESCO ICOMOS Advisory Mission in 2018. BRIC II will be an extension of the 

existing BRIC project and we will consolidate the historic significance of the area through 

the acquisition and rehabilitation of a historic sugar warehouse associated with the history 

of the AGTF. 

On the other hand the project of the Intercontinental Slavery Museum is on track. 

Substantial progress has been achieved in its implementation with the completion of Phase 



40 
 
 

1 of renovation work. We are now embarking on l’éxposition de préfiguration which is the 

last stage towards putting and setting up the permanent museum. With funds provided 

from the Loto Fund, the museum will host a series of exhibitions including exhibitions at 

the Military Hospital, Truth and Justice Commission, Collection Robertville, Africa 

Before Colonisation and Le Code Noir amongst others. 

Mr Deputy Speaker, Sir, there is a series of measures on which it will take too long 

to delve in details. To quickly highlight, there is the finalisation and composition of the 

National Troop. The procurement exercise for the National Arts Centre has been launched, 

the project is going forward and a provision of Rs18 billion to enable Anjalay Coopen 

Stadium to host concerts is a long-awaited measure and following technical advice, 

because in this financial year Rs10 m. has been made available for technical study. 

Mr Deputy Speaker, Sir, this budget as all of the budgets presented since 2015 is 

people centric. It puts people at the heart of its measure, each decision whether in terms of 

social inclusiveness for people or in terms of improving regional and national 

infrastructures to ease the life of the population. Yesterday my dear friend hon. Dr. Anjiv 

Ramdhany elaborated on all the projects or most of the projects being completed or being 

implemented in our constituency and you will appreciate, Mr Deputy Speaker, Sir, that 

hon. Dr. Ramdhany and myself are putting considerable effort to bring in new projects in 

all the nine villages and also trying to solve issues.  

And issues, Mr Deputy Speaker, Sir, there are issues, there have always been 

issues and there will always be issues. Whether it was ten years back, whether it is now or 

twenty years in the future, there will always be issues. New houses are being constructed, 

Mr Deputy Speaker, Sir. Regions which were not inhabited couple of years ago are 

witnessing mushrooming of houses. Residential areas are growing, population is growing. 

More people mean more facilities, more amenities, more infrastructures, more water 

collection and more roads to be tarred. It is normal, even dada/dadis talk to me and my 

hon. colleague, my hon. friend Dr. Ramdhany. Same as for our good friend, hon. Dr. 

Gungapersad, dada/dadis talk to us, chacha/chachies as well, chachi/mawsi as well. We 

meet people as well and we do understand that there are issues but we try our level best. 

We do try our level best because we are as much committed to our constituency and yes, 

the toilet block is not opened yet. The toilet block is not opened yet at the traffic centre at 

Poudre d’Or. We acknowledge it and it may be causing inconvenience to the inhabitants 

but it is not out of mischief that we are not opening the toilet or the District Council is not 

opening the toilet. There is a recruitment to be done for someone to manage the blocks and 

this is in process. 



41 
 
 

 Once this is completed, of course, we will be happy that inhabitants will have 

additional facilities at the traffic centre but at the same time, Mr Deputy Speaker, Sir, we 

are not just talking about a simple bus stop. We are here talking about a proper traffic 

centre which never existed in Poudre d’Or, they had never seen a traffic centre in that 

region. We are talking about a proper traffic centre. Mr Deputy Speaker, Sir, People, in 

Poudre d’Or and all three of us know that, no more have to stand in puddles of mud when 

it rains to wait for bus without any shelter or being in the fear of being hit by a car because 

there is no place to safely wait for the bus. This is a matter of the past. Now, they have a 

proper traffic centre. 

So, an appeal to all inhabitants, they know that we are trying our best and it will 

come in the coming days and regarding the Doorgachurn Hurry Government School 

problem, the water accumulation, I am equally concerned. I live in Goodlands, I was born 

and brought up in Goodlands, raised. So, I am also concerned when I see pictures on 

Facebook of students standing on the deck of bus stops when there is water accumulation 

but we are not turning any blind eye over this issue. The matter is being taken very 

seriously. The issue is that we are not being able to do any drains as we say within the 

school compound which is next to where the waters accumulate. So, we are trying to find 

other solutions. Solution has been found, matter will be resolved very soon but I will also 

profiter de l’occasion pour faire un petit clin d’oeil to our Councillors, our Village 

Councillors in all our nine villages. We are all MPs here, we all work for our 

constituencies and we know how difficult it is to work all alone. I have not much time left. 

So, I will try to conclude, Mr Deputy Speaker, Sir. 

Mr Deputy Speaker, Sir, if you allow me, I have a very important subject I wish to 

talk about. Just a couple of minutes. 

The Deputy Speaker: Mais, vous avez deux minutes. Vous avez amplement de 

temps. 

Mr Teeluck: Okay, Mr Deputy Speaker, Sir, there is that one particular measure 

which I think defines the whole philosophy of this Government, of this budget, of the 

ideology of the Prime Minister, the ideology of the Minister of Finance is. There is just 

one measure that overruns all of them, that shows that this Government has a heart; that it 

works for people.  

Children in the Republic of Mauritius diagnosed with cancer will henceforth 

benefit from financial assistance for the full cost of cancer care and treatment in foreign 

hospital with best expertise. Mr Deputy Speaker, Sir, I have for long now, nearly ten 
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years, been directly involved in the fight against cancer. I was part of a team in an NGO 

with my friends. We were running around to collect money for children. We have seen the 

plight, we have seen the pain, we have seen the despair, the distress of parents, we have 

gone through that, we have seen that, first hand. We have done a lot for these children; we 

have tried to do. 

 There are particular situations where like hon. Bablee stated last time, the child is 

abroad, waiting to have his surgery and money has been depleted completely. They are 

having to run around, knock all doors to get some funds, to raise some funds. We still have 

these cases and I am very happy that we are sorting this out. I am very happy that we are 

resolving this and it is something which, I say it again, Mr Deputy Speaker, Sir, I am very 

attached to this cause – so attached that at some point me and my friends, we went to the 

then Minister of Health, Lormus Bundhoo, who I have to admit, has helped us a lot. I have 

to admit he has helped us a lot. We went to him and asked for authorisation to set up a 

chemotherapy unit at the SSRN hospital because at that time, in 2012, there was just one 

chemotherapy unit operating in the whole Mauritius and that was at Candos and we had a 

population of 12,000 cancer patients who required chemo at that time. And then, we pulled 

in funds, we went there on Saturdays and Sundays, painted the walls and we did set up a 

chemotherapy unit which we handed over to the Government. And, as I speak, following 

that chemo centre that we set up, there are several others operating in Mauritius. 

So, I thank the Prime Minister, I thank the hon. Dr. Padayachy for coming up with 

this measure. We have been arguing about socialiste, pas socialiste, socialiste, pas 

socialiste, about this measure. I will conclude with this, Mr Deputy Speaker, Sir. Okay let 

us forget not socialiste or it is socialiste but the one thing for sure it is, it is a Pravind 

Kumar Jugnauth budget, socialist or not. 

Thank you, Mr Deputy Speaker, Sir. 

The Deputy Speaker: Then we might as well go and have tea. We will break for 

30 minutes. 

At 6.11 p.m., the Sitting was suspended. 

On resuming at 6.54 p.m. with the Deputy Speaker in the Chair. 

The Deputy Speaker: Thank you very much. Please be seated! Hon. David, you 

are ready? 

(6.54 p.m.) 
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Mr F. David (First Member for GRNW & Port Louis West): I am ready. 

Merci, M. le président. Tout d’abord, je dois vous dire et partager à la Chambre que j’ai 

été absent de notre Assemblée nationale pendant les quatre premiers jours de ces débats 

budgétaires pour des raisons de santé, mais que je me suis efforcé de là où j’étais de suivre 

au maximum les interventions des deux côtés de la Chambre autant que mon état me l’a 

permis. 

The Deputy Speaker: We wish you a speedy recovery then. 

Mr David: Je vous remercie, M. le président. M. le président, avant de rentrer dans 

le vif du sujet par rapport à mon intervention de ce soir, selon les bonnes pratiques et la 

coutume parlementaire, permettez-moi de répondre à l’orateur qui m’a précédé, 

l’honorable Teeluck. Je l’ai entendu dire dans ses propos dans so introduction, que selon 

lui, l’opposition, je le cite – 

« peine à cerner la philosophie de ce budget. » 

Et on est tout à fait de votre avis, M. le ministre, simplement parce que ce budget n’a pas 

de philosophie, aucune stratégie de relance de l’économie et pas de vision à long terme 

pour les générations futures. Et je dois dire, M. le président, que l’honorable Teeluck a cru 

bon de faire référence à la soi-disant arrogance de mon ami et collègue - qu’il n’a pas 

mentionné, mais je vais le mentionner avec sa permission - l’honorable Dr. Gungapersad. 

Et j’aimerais inviter, si cela devrait être possible, l’honorable Teeluck à accompagner 

l’honorable Dr. Gungapersad à Goodlands, à Poudre d’Or ou à Grand Gaube, comme moi 

je l’ai fait, pour voir avec quelle humanité et avec quelle humilité l’honorable Dr. 

Gungapersad rencontre ses mandants, qui l’accueillent comme un fils, comme un frère ou 

comme un papa.  

 Autre point purement politique en ce qu’il s’agit de cette fameuse photo à laquelle 

l’honorable Teeluck a fait référence, que toute la population connait, à savoir celle de 

l’actuel Premier ministre, l’honorable Pravind Jugnauth, brandissant le drapeau rouge du 

Parti travailliste. Je peux affirmer qu’en aucune circonstance que ce soit, vous ne verrez 

jamais le Dr. Navin Ramgoolam soulever le drapeau d’un autre parti politique. C’est cela, 

M. le président, la grande différence entre l’actuel Premier ministre et le futur Premier 

ministre de notre pays ! 

 Sur un aspect plus technique, encore une fois, l’honorable Teeluck a cru bon, 

conseillé par je ne sais trop qui, de mentionner la National Residence Property Tax 

introduite en 2006 par le gouvernement travailliste. A-t-il simplement vérifié et comparé 

les chiffres ? Cette taxe ne concernait que 16 000 contribuables, des personnes aisées, je 
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dois dire, et représentait un apport pour l’État de R 119 millions par an. Or, aujourd’hui, la 

CSG introduite en 2020 par le gouvernement, dont l’honorable Teeluck vante aujourd’hui 

les mérites après l’avoir combattu en 2014, savez-vous combien rapporte la CSG, M. le 

président ? Dix milliards ! R 10 milliards ! Cent fois plus que la NRPT. 

 Et l’autre différence, c’est qu’alors que la NRPT concernait 16 000 familles aisées 

et aussi certaines corporates qui détenaient des propriétés immobilières à l’époque, la 

CSG concerne toute la population et les plus vulnérables. Les laboureurs, les planteurs, les 

pêcheurs, les chauffeurs, les attendants, le personnel de maison, toutes ces catégories de 

personnes payent la CSG qui rapporte et qui écrase les Mauriciens cent fois plus que la 

NRPT. Et l’honorable Teeluck la bien résumé, c’est bien un budget signé Pravind Kumar 

Jugnauth. 

 M. le président, cela touche directement au budget national de l’État dont nous 

débattons ce soir, et sur la base, je dois dire, de mon expérience personnelle de ces 

derniers jours, j’ai pu une fois de plus me rendre compte de la cherté des médicaments. Je 

peux affirmer sans hésiter et sans sourciller que de nos jours, même un député peut être 

dépité quand on lui présente la facture de la pharmacie. Et je me suis alors intéressé 

beaucoup plus à quelques-uns des nombreux produits pharmaceutiques que consomme 

notre population pour me rendre compte de la volatilité de leur prix. Je me suis posé la 

question, M. le président, je me suis demandé la raison pour laquelle le ministre des 

Finances n’avait pas abordé, lors d’un seul des 574 paragraphes de son discours sur le 

budget 2023-2024, cette question fondamentale des prix des médicaments.  

Alors, pour ce qu’il s’agit de favoriser le développement du tourisme médical, le 

ministre prend bien la peine de décrire les mesures au paragraphe 157. Mais, M. le 

président, je vais oser affirmer que nous devons d’abord protéger la santé des Mauriciens 

avant de nous préoccuper de celles de nos visiteurs. C’est la raison pour laquelle le leader 

du Parti travailliste, le Dr. Navin Ramgoolam, a annoncé dimanche dernier à Triolet la 

mise en place par son prochain gouvernement d’une nouvelle subvention appelée Pharma 

Care, qui permettra aux plus vulnérables d’acheter des médicaments qui ne sont pas 

disponibles dans les hôpitaux.  

M. le président, je dois dire - parce que lorsque j’aborde une problématique, je le 

fais de façon honnête et complète - que j’ai pris connaissance de la décision du Conseil 

des ministres le 03 mars 2023 sur l’introduction du mécanisme de regressive mark-up sur 

8 catégories de produits pharmaceutiques et de réduire de 35 à 30 % le maximum fixed 

mark-up sur les autres médicaments. Alors, ce mécanisme régressif permettrait de limiter 
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la marge de profit des médicaments les plus chers. Autrement dit, selon ce système, plus 

un médicament coûte cher, moins la marche de profit sera élevée.  

Mais en y réfléchissant, M. le président, si cette idée paraît intéressante sur le 

papier, le fond du problème demeurera entier aussi longtemps que le gouvernement 

continuera à pratiquer sa politique de dépréciation de la roupie car tous nos produits 

pharmaceutiques sont importés.  

Ce n’est un mystère pour personne. Notre pays achète grandement ses 

médicaments en euros et paye le freight en dollars américains. En face à ces deux 

monnaies, notre roupie mauricienne a connu une dépréciation d’environ 29 % et 15 % 

respectivement sur les quatre dernières années et j’en veux pour preuve que cette mesure 

de regressive mark up n’est que limitative dans l’effet qu’elle aura sur le prix des 

médicaments vendus en devises étrangères par des laboratoires car quand j’ai comparé le 

prix de certains médicaments, en un mois seulement, entre fin avril 2023 et fin mai 2023, 

je constate des augmentations flagrantes. En un mois, la petite bouteille de 200 ml du 

compliment nutritionnel Fortimel est passée de R 153 à R 179, 17% de plus. L’inhalateur 

Ventoline utilisé par les asthmatiques a augmenté de R 100 à R 131, soit 31% 

d’augmentation et la boîte de 30 comprimés de Glucophage 1,000 mg prescrit à de 

nombreux diabétiques dans notre pays a connu une hausse de 10% en passant de R 311 à 

R 343, rien qu’entre avril 2023 et mai 2023. 

Voyez-vous, M. le président, c’est à ce genre de comprimés que le Premier 

ministre du jour devrait consacrer son temps, sa réflexion et son action. Son gouvernement 

devrait trouver des formules pour doper notre croissance, booster notre productivité, 

bloquer la dépréciation de la roupie, anesthésier l’inflation et stimuler les performances 

économiques et énergétiques du pays.  

Et au sujet précisément, M. le président, de notre politique énergétique, permettez-

moi rapidement de dire quelques mots en ne répétant évidemment pas ce qui a déjà été mis 

de l’avant et mon collègue l’honorable Assirvaden a déjà fait un brillant exposé sur cette 

question fondamentale et j’insiste sur la nature cruciale de cet aspect car notre pays, M. le 

président, est clairement dans un état de vulnérabilité énergétique face à l’éloignement 

géographique des territoires producteurs d’énergie aux menaces géopolitiques sur le 

marché mondial de l’énergie et surtout, face au retard accumulé dans la transition 

énergétique vers les énergies renouvelables. 

M. le président, dans cette course mondiale et régionale vers l’efficacité 

énergétique et les énergies vertes, j’ai l’impression que l’île Maurice malgré son immense 
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potentiel est à la traîne et cela fort probablement par manque de leadership énergétique. 

Quand nous regardons les chiffres de la dernière décennie, nous constatons qu’à travers 

Statistics Mauritius qu’en 2021, la part des énergies renouvelables était de 21,5 % ce qui 

étonnamment correspondait exactement aux mêmes chiffres qu’en 2010.  

En effet, sur ces 11 années, l’électricité produite à partir des ressources 

renouvelables locales n’a augmenté que de 11 %, passant de 578 GWh en 2010 à 642 

GWh en 2021 sans aucun changement en pourcentage par rapport à la production globale. 

Et pire encore en 2022, la part des énergies propres a plongé selon Statistics Mauritius à 

19,2 % mais je dois dire que le coup de grâce a été porté par le ministre de l’Énergie lui-

même quand il est venu affirmer cette semaine à la Chambre, lors de son intervention sur 

le budget, un chiffre qui non seulement était différent de celui de Statistics Mauritius mais 

d’une valeur plus désastreuse – 17,4% d’énergie renouvelable produite en 2022. 

M. le président, en réalité sur cette question, on avance en reculant aussi bien que 

la politique énergétique menée par le ministre du jour est devenue celle non pas des 

mégawatts mais des négawatts. On progresse en produisant de l’énergie négative mais le 

plus inquiétant dans tout cela, M. le président, au-delà du retard que nous accumulons dans 

le déploiement des installations d’énergies renouvelables sur notre territoire, ce sont les 

projections de consommation que nous sous-estimons et là aussi je me base sur des 

chiffres officiels. Dans le document qui s’intitule Roadmap 2030 for the Electricity Sector, 

document officiel du ministère de l’Énergie qui date de mai 2022 et préfacé par le ministre 

lui-même, à la page 20, un tableau basé sur les données du CEB démontre les chiffres 

prévisionnels de la demande en énergie et notamment de la demande de pointe en 

mégawatts sur une période de neuf ans allant de 2022 à 2030. Et selon ce tableau, le peak 

power qui était en prévision pour 2022 était de 487 MW selon le scénario de ce qui est 

appelé le base case. Or, que nous dit Statistics Mauritius pour 2022, ce qui a réellement 

été consommé, c’est que le peak power demand a été de 492 mégawatts, soit 5 mégawatts 

au-dessus du base case, autrement dit, notre consommation réelle se rapproche 

aujourd’hui d’avantage du high case scenario.  

Et je dois dire, M. le président, que nous ne sommes pour autant pas des oiseaux de 

mauvais augure comme le prétend l’honorable Lesjongard mais que tout simplement, nou 

pe essay ouver lizier tang car je peux vous affirmer, M. le président, aucun des 26 députés 

de ce côté de la Chambre ne souhaite voir arriver une situation où le CEB se retrouvera 

forcé au délestage électrique en supprimant l’alimentation électrique d’un groupe de 

clients afin d’éviter la saturation du réseau. Pour éviter une telle situation catastrophe, il 

nous faut accélérer le déploiement des grosses installations photovoltaïques, adapter le 
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réseau électrique pour le raccordement des nouveaux kilowattheures renouvelables, 

démocratiser la production d’énergies vertes en rendant le tarif de rachat plus attractif et 

former plus de personnel technique à cette nouvelle technologie du futur.  

Il ne serait-ce que sur ce dernier point de la formation, M. le président, il aura fallu 

attendre quatre budgets et quelques mois avant les prochaines élections générales pour 

entendre annoncer au paragraphe 66 de ce budget que 2 000 personnes seront formées 

dans des domaines tels que l’agro-industrie, la santé et les énergies renouvelables entre 

autres et là aussi, sans précision sur les cursus, les programmes, les modalités, les lieux de 

formation ou encore les niveaux de qualification visée.  

Quand j’ai lu le budget 2023-2024, je dois dire, M. le président, qu’à certains 

endroits comme à ce paragraphe qui traite de la formation de façon tellement générale et 

nébuleuse, on pourrait dire presque un discours du budget rédigé par ChatGPT sur la base 

de quelques mots-clés. Et précisément, M. le président, un autre mot-clé qui apparaît dans 

le discours du budget est celui d’économie circulaire, cher au ministre de 

l’Environnement. Alors étonnamment, ce mot n’apparaît cette fois-ci qu’une seule fois au 

paragraphe 177 du texte et j’aimerais apporter mon avis sur les deux seules mesures 

annoncées en matière de recyclage des déchets solides et plus précisément des bouteilles 

PET. 

À savoir le doublement de la subvention par kilogramme de bouteilles PET 

recyclées localement qui passent de R 15 le kilo à R 30 le kilo et deuxièmement la mise en 

place d’un Deposit Refund Scheme. Je tiens tout d’abord à préciser au ministre des 

Finances, vu que le ministre de l’Environnement ne l’a visiblement pas fait, c’est que les 

bouteilles PET ne sont pas recyclées localement. En effet, sur les 125 millions de 

bouteilles PET qui sont mises sur le marché mauricien chaque année, 40% soit 50 millions 

de bouteilles sont ramassées, lavées, écrasées pour en faire ce qu’on appelle des flakes 

mais ce plastique concassé n’est pas fondu à Maurice, n’est pas recyclé à Maurice en 

l’état.  

 Il est exporté vers l’Afrique du Sud ou vers l’Europe où ce plastique est alors 

chauffé, mélangé à une part de plastique neuf avant d’être soufflé dans des moules pour 

fabriquer ce qu’on appelle des prêts forme qui serviront après à faire de nouvelles 

bouteilles.  

 Et de plus, M. le président, j’avais déjà fait le calcul lors de mon intervention sur le 

Waste Management and Resource Recovery Bill, il y a deux mois. Alors que la MRA 

collecte R 2 d’excise duty sur chaque bouteille PET ; ce qui représente un total de R 250 
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millions par an, les 40 % de bouteilles actuellement collectées représentent environ 1,000 

tonnes de plastiques par an, ce qui donnera lieu à une éco subvention selon le nouveau 

budget de 1,000 tonnes multipliées par R 30 le kilo ; autrement dit R 30,000 la tonne a un 

montant total de R 30 millions subventionnés et même si l’on double la quantité des 

bouteilles PET ramassées ce que je souhaite évidemment, l’État continuera de percevoir R 

250 millions d’un côté pour ne reverser que R 60 millions de l’autre. 

 Alors même dans ce cas, M. le président, que deviendront les R 190 millions chaque 

année dans le Consolidated Fund? À quoi servira réellement cet argent ? Et l’autre 

annonce pour les bouteilles PET concerne la mise en place d’un système de consigne ; le 

Deposit Refund Scheme mentionné au paragraphe 224 du discours sur le budget. Là aussi, 

sans en préciser les modalités pratiques, l’idée sera, je le comprends, d’acheter sa bouteille 

d’eau ou de boisson gazeuse un peu cher, puis de rapporter la bouteille vide contre le 

remboursement de quelques roupies. Mais dans la pratique, M. le président, est-ce que 

cette tâche sera confiée aux milliers de boutiquiers et d’épiciers de quartier qui auront à 

collecter et stocker les bouteilles qui n’auront pas forcément été achetées chez eux et qui 

auront en plus à prendre dans leur trésorerie locale pour rembourser une consigne 

nationale et dernier point sur cette question de collecte et de ramassage du plastique, M. le 

président, alors que la journée mondiale de l’environnement 2023 été concentré lundi 

dernier le 5 juin au combat contre la pollution plastique, notre budget national 2023-2024 

ne s’est focalisé que sur les bouteilles PET qui représente à peine 10 % du volume 

plastique dans notre pays. Je déplore donc l’absence de mesures contre la pollution 

plastique engendrée par ces millions de flacons en HDPE ou en polypropylènes que nous 

avons toute et tous dans nos foyers pour le détergent, la lessive ou les produits laitiers. 

 Combien de temps encore nous faudra-t-il attendre pour que ces millions de tonnes 

de plastique arrêtent d’être enfouies à Mare Chicose ? M. le président, je ne peux 

intervenir sans mentionner dans mon discours deux communautés dont j’essaye de 

défendre au mieux et modestement selon mes moyens, les intérêts depuis que je siège au 

sein de notre Parlement. Il s’agit de la communauté des pêcheurs et celle des artistes. 

Alors, j’ai écouté à distance le ministre de la Pêche avec attention cette semaine et je 

constate qu’il continue à prendre un certain plaisir à aller pêcher dans le passé des années 

travaillistes pour donner les montants de ce que le gouvernement d’alors donnait au 

pêcheur ; à croire que le ministre Maudhoo est nostalgique de ces années ou il travaillait 

avec les travaillistes mais ce qu’il ne dit pas c’est qu’à l’époque, le Bad Weather 

Allowance qui certes, était inferieur, parce que nous parlons d’une époque vieille de 10 ans 

de cela, avait de la valeur car notre Roupie simplement en avait et ce qu’il ne dit pas non 
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plus, c’est que sous le gouvernement du Dr. Navin Ramgoolam, pendant les jours de 

mauvais temps, les pécheurs n’étaient pas obligés d’aller balayer la plage, de nettoyer le 

débarcadère ou de laver les sols du Poste de Fisheries pour obtenir leurs allocations 

comme imposé aujourd’hui par son ministère et comme décrié par de nombreux pêcheurs 

à travers l’île. Et je m’étonne aussi, M. le président, de l’explication donnée par le ministre 

de la Pêche concernant l’échec de la mesure annoncée dans le budget de l’année dernière, 

le Budget 2022-2023, concernant la fourniture de 2,000 émetteurs-récepteurs VHF 

portatifs aux pêcheurs artisanaux. Le ministre,  j’espère qu’il m’écoute de là où il est 

actuellement. 

 An hon. Member: Pas sure.! 

  Mr David: Pas sure ? 

 Mr Juman: Li pas la; li p ekout Nawaz. 

 Mr David: Le ministre de la Pêche est venu informer la Chambre qu’il n’y a pas eu 

de réponses à l’appel d’offre alors que ce gouvernement est devenu, on le sait bien, le 

champion des appels d’offre et surtout quand il s’agit d’acheter en urgence et dans ce cas 

précis, il s’agit de la sécurité de nos pêcheurs en mer. Eh bien, s’il ne s’agit pas d’urgence 

que de préserver la vie des pêcheurs, de quoi parlons-nous aujourd’hui ? Je me suis posé la 

question tout simplement. Se pourrait-il que le premier appel d’offre pour la fourniture des 

radios VHF qui avait été lancé en mars 2022, puis annulé en septembre 2022, ait été 

modifié pour le tailler sur mesure pour un petit ou pour un grand copain du régime ? 

 M. le président, nous ne sommes ni des démagogues ni des oiseaux de mauvais 

augure, comme le prétend le ministre Maudhoo, mais nous sommes des libérateurs de bon 

augure et nous avons déjà commencé à faire son travail, à sa place, que ce soit pour les 

pécheurs et même pour sa circonscription. En effet, en janvier 2022 avec un camarade du 

Parti, nous avons offert 10 radios haute fréquence et 10 Automatic Identification Systems à 

10 pêcheurs ; neuf hommes et une femme pêcheurs qui risquent leur vie chaque jour pour 

pratiquer leur métier. Il s’agissait d’une belle initiative portée par une association et 

soutenue par une entreprise privée. Certes, il n’était question que de 10 radios mais nous 

avons fait, avec les moyens du bord, pour faire ce que le ministère de la Pêche n’avait pas 

encore osé faire. 

 Et même dans la circonscription No.9,  j’ai été amené là aussi à apporter ma modeste 

contribution. M. le président, l’année dernière en mai 2022, je m’étais rendu à Poste de 

Flacq pour apporter mon soutien aux pêcheurs de l’endroit qui se sentaient menacés par un 

permis délivré par le ministère de la Pêche à une entreprise qui devait déployer une 
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activité de surf électrique dans le lagon et pas plus tard que la semaine dernière, je me suis, 

cette fois déplacé à Bois d’Oiseaux pour rencontrer une famille qui a été tragiquement 

frappée par le décès du père de famille lors d’un accident fatal survenu récemment à Pont 

Blanc laissant derrière lui, une maman de sept enfants dont deux jumelles de 11 mois. 

 J’avais d’ailleurs envoyé cette semaine une question parlementaire adressée au 

Premier ministre concernant l’enquête policière sur cet accident et je dois redire ici, M. le 

président, ce que la mère de famille m’a affirmé lorsque je l’ai rencontré. C’était à l’issue 

de notre rencontre et je m’éloignais de sa maison, de la cour ou elle habite, elle m’a fait 

signe d’arrêter la voiture pour me dire une chose, j’ai baissé la vitre et elle m’a dit –  

 « Monsieur David, pa enn sel minis ou depite landrwa pa finn rann mwa vizit ». 

 Mr Juman : Eta Nuckcheddy ! 

 Mr David : Et il y a un représentant présent dans cette Chambre actuellement. Ils 

avaient et ils ont encore certainement mieux à faire que d’essayer de soulager la détresse 

humaine. 

 M. le président, précisément que ce soit au niveau local ou au niveau national, notre 

politique sociale et économique doit être inclusive pour qu’elle puisse être humaine et cela 

m’amène à mon dernier volé et au sujet de l’inclusion de nos artistes dans ce budget 2023-

2024. Alors je n’empiéterai pas sur le Status of the Artist Bill qui n’a été présenté qu’en 

première lecture juste avant le budget et sur lequel les débats parlementaires n’ont pas 

encore commencé.  

 Je me pencherais essentiellement sur la mesure annoncée au paragraphe 172 du 

budget, à savoir, la suppression de la TVA sur les instruments de musique. 

 M. le président, pour en avoir discuté avec certains artistes au cours de cette 

semaine, ils ne savent pas s’ils doivent rire ou pleurer de cette annonce. Dans la mesure, 

où m’ont-ils expliqué, les professionnels qu’ils sont, se tournent essentiellement vers des 

maisons d’instruments réputés de l’étranger pour s’équiper des trompettes de la marque 

américaine Vincent Bach, des saxophones français, Henri Selmer, ou encore des guitares 

Gibson qu’ils font venir des États-Unis.  

 Autant d’instruments de qualité et achetés auprès des music shops en ligne, et le 

ministre des Finances vient supprimer la TVA sur les instruments de musique vendus à 

Maurice. Mais de quel instrument parle-t-on ? Et quelle est la quantité réellement achetée 

localement et concerné par cette mesurette ? 
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 À vouloir soulager les charges qui pèsent actuellement sur nos artistes, j’aurais 

nettement préféré que le ministre des Finances, sur le conseil de son collègue responsable 

des Arts et du Patrimoine culturelle, vienne annoncer, par exemple, la suppression de 

l’impôt sur le revenu prélevé sur les droits d’auteur perçu par les artistes mauriciens, car à 

bien réfléchir, ce montant perçu deux fois par an, peut-il réellement être considéré comme 

un salaire régulier ou est-ce qu’il ne s’apparente pas plutôt à un gain saisonnier ?  

 Avant de conclure, M. le président, parce que le temps est compté et j’avais décidé 

de ne pas être très long cette année, permettez-moi de dire rapidement quelques mots sur 

ma Circonscription No. 1, Port Louis West & Grande Rivière Nord-Ouest, et surtout sur 

ces habitants qui sont au nombre de 60,000 et dont presque 43,000 seront appelés à voter 

prochainement pour les élections générales.  

 Alors, sur les 155 noms de ville et villages prononcés par le ministre des Finances 

au paragraphe 210, sept endroits de la Circonscription No. 1 ouvrent en toute logique la 

liste du guide touristique de Maurice, mais au-delà de l’annonce, les habitants de Cité 

Richelieu, de Camp Feringa, Cité Débarcadère ou de Cassis continuent de vivre les pieds 

dans l’eau à chaque épisode de pluie torrentielle. Dans certains cas, certaines familles 

perdent systématiquement tous leurs effets personnels lorsque les maisons sont envahies 

par l’eau ou par la boue.  

 L’asphaltage des rues à Cité Mauvillac ou à Camp Benoit ne figure nulle part dans 

la présentation du budget ou ses annexes. Le marquage au sol devenu une absolue 

nécessité de sécurité routière dans la zone industrielle de Plaine Lauzun ou dans le quartier 

de Kensington est tout simplement passée aux oubliettes. 

 Le raccordement routier de l’Avenue des Peupliers pour désengorger le 

monstrueux trafique quotidien des morcellements de Pointe aux Sables semble à nouveau 

être renvoyé. Les habitants de Camp Chapelon attendent encore et toujours leur 

dispensaire. Et que dire du projet de tout-à-l’égout de Pailles, Guibies devenu le 

cauchemar éveillé des habitants et usagers de la route et sur lequel, j’ai eu l’occasion 

d’interpeler le ministre des Utilités publiques à tant de reprises dans cette Assemblée. 

 Voilà, donc, M. le président, le bilan principal de ce gouvernement que retiennent 

les habitants de ma circonscription pour leur région. Je dois dire, M. le président, que 

nombreux sont ces habitants de ma circonscription et d’ailleurs à se demander si ce budget 

2023-2024 n’est en fait pas le dernier budget présenté par ce gouvernement. Oui, M. le 

président, certains se demandent s’il ne s’agit pas des derniers débats budgétaires sous 

votre vice-présidence.  
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 Peut-être que vous-même, M. le président, vous vous posez la question. La réponse 

arrive bientôt, car notre nation l’attend, elle l’espère, et elle y travaille. Nous le sentons, 

nous aussi, les élus de la République, M. le président, que le vent du changement et de la 

libération souffle du nord au sud, d’est en ouest, sur les villes et les villages de notre pays. 

Et de ce côté de la Chambre, notre responsabilité sera immense après les prochains 

scrutins législatifs, car nous aurons pour mission de soulager les plus vulnérables, de 

transformer le quotidien des citoyens, de restaurer la confiance, d’humaniser notre 

économie et de reformer notre pays, et nous y parviendrons. 

 J’en ai terminé, M. le président. 

 The Deputy Speaker: Thank you very much. Les libérateurs sont ici seulement.  

Hon. Dr. Mrs Dorine Chukowry ! 

 (7.27 p.m) 

 Dr. Mrs D. Chukowry (Second Member for GRNW & Port Louis West): 

Merci, M. le president. Merci de m’offrir l’opportunité de prendre la parole en tant que 

parlementaire pour soutenir le budget 2023-2024 qui se présente devant nous aujourd’hui. 

Avant de commencer, je saisis l’occasion pour souhaiter la bienvenue à l’honorable 

Fabrice David. Je suis contente de voir qu’il va mieux. 

 Tout d’abord, j’adresse mes plus chaleureuses félicitations au ministre des 

Finances, l’honorable Dr. Padayachy, ainsi qu’au Premier ministre, l’honorable Pravind 

Kumar Jugnauth, les deux architectes de ce budget exceptionnel, imbibé d’empathie et de 

compassion.  

 M. le président, j’ai été choquée par les conseils donnés par un vétéran, l’honorable 

Rajesh Bhagwan. C’est comme si, il savait ce que j’allais dire, il est parti. Le conseil 

donné aux jeunes élus de ce côté de la Chambre ‘galoupe, al pran zot loto duty free ! 

Galoupe, al aste zot loto ! Ena pancor aste !’  Wi, mo pa enkor aste ! 

 M. le président, si Sir Anerood Jugnauth était là, il aurait répondu : 

 ‘eoula, apre ki ou inn sof sa sez parleman la pendan 40 banane, sa mem konsey ou trouve 

ou kapav donn ban zenn ?’  M. le président, I have chosen to be a public servant and to 

serve the public. I have not chosen to come here to buy duty free cars.  

 Revenons aux choses sérieuses. Ce budget revêt d’une importance particulière, car 

il marque le quatrième et avant-dernier budget de ce mandat. Il intervient à un moment où 

notre pays a dû affronter la pire crise économique de son histoire. Face à ces défis sans 
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précédent, nous, en tant que nation, avons su faire preuve d’unité et de résilience pour 

émerger plus fort et meilleur.  

 M. le président, l’année précédente, j’avais eu le privilège de présenter mes 

perspectives devant cette Assemblée sur un budget empreint de dynamisme, porteur d’une 

lueur d’espoir et nourrit d’un optimisme certain. Aujourd’hui, les résultats obtenus 

témoignent de l’efficacité de notre stratégie, surpassant toutes les prévisions initiales.  

 Nous avons enregistré une croissance économique plus élevée, une augmentation 

significative des emplois, des revenus, des investissements, des IDE et des exportations. 

Mais au-delà de ces indicateurs économiques, ce budget se distingue par notre engagement 

profond en faveur de la solidarité, d’équité, du progrès, de la durabilité et de l’exclusivité. 

Je suis fière qu’aujourd’hui, les prévisions de croissance du PIB pour 2022, établies par le 

Fonds monétaire international et Statistics Mauritius ont été largement dépassés. C’est le 

fruit de nos efforts acharnés. 

Pour relancer notre économie entre les impacts dévastateurs de la pandémie de 

Covid-19, sous la sage direction de notre Premier ministre l’honorable Pravind Kumar 

Jugnauth, nous avons osé prendre des mesures audacieuses pour protéger les ménages face 

à la hausse du coût de la vie, revaloriser les prestations, soutenir l’entreprenariat 

Mauricien, favoriser une croissance durable créatrice d’emplois pour notre jeunesse et 

consolider le filet de sécurité des plus vulnérables. 

Un investissement de R 4.3 milliards a été alloué pour soutenir le pouvoir d’achat 

de plus de 350 000 personnes grâce à l’allocation de revenu de la CSG de R 1 000 

mensuel, démontrant ainsi notre volonté de prendre soin de notre population. De plus, 

l’augmentation de la pension de retraite à R 11 000 pour ceux âgés de moins de 65 ans et 

R 12 000 pour ceux âgés de plus de 65 ans a renforcé la sécurité financière de retraités 

Mauriciens. M. le président, nous reconnaissons la contribution inestimable que nos aînés 

ont apportée à notre société tout au long de leur vie active. Cette augmentation témoigne 

de notre profond respect et gratitude envers nos aînés.  

Dans le même temps, notre gouvernement a amélioré les accès aux programmes de 

soutien gouvernemental pour les PMEs et les micro-entreprises en facilitant leur accès à 

ces ressources, bénéficiant ainsi à 142 000 d’entre elles. De plus, nous avons instauré la 

prime à l’emploi de R 15 000 destinée à tous les jeunes et les femmes nouvellement 

recrutés. Ces mesures combinées représentent un investissement de R 100 milliards pour 

notre peuple témoignant ainsi de notre volonté de promouvoir l’épanouissement de tous 

les membres de notre société. 
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M. le président, ces résultats exceptionnels de l’économie mauricienne en 2022 

sont le fruit de notre philosophie économique en action. Nous avons su surmonter les 

effets néfastes de la pandémie et tourner la page à la récession économique causée par la 

Covid-19. Les chiffres parlent d’eux-mêmes : une croissance de 8. 7 %, la plus élevée 

depuis plus de 35 ans ; un PIB dépassant les estimations antérieures de R 26 milliards pour 

atteindre R 570 milliards ; des investissements directs étrangers en augmentation de 50 % ; 

des investissements toto surpassant les attentes de R 10 milliards pour atteindre R 113 

milliards, et des exportations de biens et de services atteignant R 320 milliards dépassant 

les estimations antérieures de R 40 milliards et en augmentant de R 110 milliards par 

rapport à 2021.  

Ces résultats remarquables ont également permis de réduire le taux de chômage de 

9.1 % en 2021 à 7.7 % en 2022. De plus, notre dette publique a diminué de 7.2 point de 

pourcentage pour s’établir un 68.7 % tandis que la dette du secteur public a également 

connu une réduction de 7.2 % de pourcentage pour atteindre 79 %. Ces chiffres confirment 

que Maurice fait partie des 20 économies à la croissance la plus rapide dans le monde 

selon les perspectives de l’économie mondiale du FMI en avril 2023. 

M. le président, avant de m’attarder sur les nombreuses mesures de ce budget, 

permettez-moi donc de vous demander de bien vouloir agréer une demande de quelque 

peu inhabituelle. Quand l’honorable ministre des Finances présentait son discours 

budgétaire, je n’ai pas pu m’empêcher de remarquer une certaine agitation parmi certains 

membres de notre chère opposition que j’attribuerais volontiers à une stupeur 

déconcertante, une sorte d’extrême étonnement qui laisse sans réaction et comme paralysé. 

Et au fur et à mesure que la teneur et les mérites des initiatives étaient énumérés. Oui, M. 

le président, certains étaient en état de choc et leur couleur de peau était devenue pâle, 

était devenue blême et d’autres ne croyaient pas leurs oreilles tellement c’était surprenant. 

Alors, peut-être que ce serait bien par souci de sécurité psychologique et physiologique 

pour nos chers collègues de l’opposition de mettre à leur disposition une équipe de la 

SAMU pour le prochain budget qui sans la moindre doute va causer encore plus de 

palpitations cardiaques et autres troubles puisque nous allons continuer à protéger la 

population. 

Dans la continuité du discours précédent, nous entreprendrons également une série 

de projets visant à améliorer l’infrastructure et à soutenir divers secteurs de notre société. 

Parmi ces initiatives, nous entreprendrons la construction de jetée et de rampe de mise à 

l’eau à Bain des Dames et Pointe aux Sables ainsi que la réalisation de travaux de 

drainage.  
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Dans le discours budgétaire, le ministre des Finances a énuméré plusieurs régions 

touchées par les inondations et où les drains seront construits. Je profite de l’opportunité 

qui m’est offerte pour vous informer de l’état d’avancement des projets de grande 

envergure à Richelieu comme vient de l’annoncé l’honorable Fabrice David, La Tour 

Koenig, Camp Feringa, Debarcader, Cassis, Canal Dayot, Camp Chapelon et plusieurs 

autres, tout comme Cité Mauvilac.  

S’agissant de Richelieu, le concept est terminé et comme décidé par la Land 

Drainage Authority, la Drain Infrastructure Construction Ltd. a pris possession du projet 

pour les transactions d’acquisition de terrains et d’implémentation. Concernant les travaux 

de drainage à La Tour Koenig, le rapport de conception préliminaire est terminé et nous 

sommes en attente de l’approbation de la LDA pour procéder au rapport de conception 

détaillée. Pour Camp Feringa et Debarcader, la conception est terminée, les transactions 

d’acquisition de terrains sont complétées. Ramsar a proposé une étude de l’impact sur 

l’environnement. En ce qui s’agit des travaux de drainage à Cassis, le rapport de 

conception préliminaire est complété et nous sommes en attente l’approbation de la LDA 

pour procéder au rapport de conception détaillée, ce qu’on appelle le Detailed Design 

Report. 

Par contre, le projet de Canal Dayot a dû être annulé puisque certains habitants qui 

habitent sur la berge de la rivière n’ont pas donné leur feu vert pour avoir accès aux murs 

de soutènement. Le projet a même été envoyé au Conseil des ministres qui a officialisé la 

suspension du projet. La mise au niveau du mur de soutènement par la NDU sera 

implémentée ensemble avec la mise à niveau du Pont Roussel à Grande Rivière Nord-

Ouest par la RDA. En entendant la réalisation des travaux de drainage, nous allons 

continuer avec les, ce qu’on appelle les desilting of rivers, les désenvasement  des rivières. 

Et pour Cité Mauvilac aussi, on a déjà terminé le Preliminary Design Report. Là-bas il y a 

un problème de outlet. Pour faire des drains, il faut pouvoir aller jeter l’eau quelque part. 

On est en train de travailler dessus – où aller jeter l’eau. On ne peut pas retirer un 

problème chez X et on envoie ça chez Y. Ça ce n’est pas notre motto. 

Nous continuerons avec les projets d’infrastructures d’assainissement à Pailles et à 

Pointe aux Sables et à la rénovation du traitement des eaux usées à Montagne Jacquot. De 

plus, nous lancerons la construction d’une clinique médicale à La Tour Koenig qui viendra 

répondre aux besoins de la communauté locale. J’ai entendu l’honorable David parler 

d’une clinique à Camp Chapelon, mais il faut me montrer un terrain, l’honorable Fabrice 

David. J’ai marché dans la circonscription, on a cherché et on a beau cherché parce que 



56 
 
 

pour faire une clinique, on a besoin au moins d’un arpent de terrain et même les habitants 

n’ont pas pu me montrer un arpent de terrain.  

 Mr Toussaint : Bizin dir Juman. Li arpenter li. 

Dr. Mrs Chukowry: En outre, afin d’assurer un approvisionnement continu en eau 

propre à nos citoyens, la subvention pour les réservoirs d’eau passera à R 15 000 et sera 

étendue aux ménages qui touchent un revenu de moins de R 60 000. Dans un souci de 

soutien social, nous prendrons des mesures pour améliorer la qualité de vie de nos 

concitoyens. Par exemple, nous augmenterons l’allocation pour les crèches des familles 

bénéficiaires du Social Register of Mauritius (SRM) de R 2000 à R3000. Nous mettrons 

également en place des subventions pour la construction de dalles de toits et l’achat de 

matériaux de construction dans le cadre de notre programme d’amélioration des 

logements. 

En ce qui concerne les infrastructures, nous entreprendrons des travaux de 

réparation à la NHDC de La Tour Koenig ainsi que la rénovation des terrains de football à 

Camp Chapelon et à Pointe aux Sables. De plus, nous créerons une piste de santé à 

Bonnefin, Pailles afin de promouvoir un mode de vie sain et actif. Et, à Plaine Lauzun, les 

tuyaux de la CWA seront remplacés car les réparations sont impossibles dans certains cas. 

M. le président, l’honorable Reza Uteem a fait une politique de bas étage en disant 

que le Premier ministre ne peut pas se rendre à Tranquebar car rien n’a été fait dans cette 

région. C’est de la pure démagogie, M. le président. Depuis 2015, plus de R 188 millions 

ont été injectées à Tranquebar. Je parle seulement d’à Tranquebar, plus que R 188 

millions. Je ne parle pas des autres régions de la Circonscription No. 2. Je ne parle que de 

Tranquebar and I am going to table the list s’il n’est pas au courant, si je dois l’emmener 

faire un tour pas de problème. I am going to table the list ! 

 (Interruptions) 

R 188 millions seulement à Tranquebar depuis 2015. 

 An hon. Member: Amenn li fer enn letour dan sirkonskripsion la. 

 Dr. Mrs Chukowry: Et, dans le budget, les Circonscriptions No. 2 et No. 20 ne 

sont pas en reste. Il y a beaucoup de projets qui arrivent, je ne veux pas citer tous les 

projets là – 

 (i) Travaux de drainage à Tranquebar et dans le quartier de la Citadelle ; 

 (ii) Travaux de mise à niveau à l’hôpital Dr. Jeetoo ; 
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 (iii) Construction d’un terrain de foot synthétique à Coromandel; 

 (iv) Travaux de mise à niveau au marché de Port Louis ; 

 (v) Nouvelles pistes de santé à la promenade Dauguet ; 

(vi) Travaux de mise à niveau à l’école primaire de Labourdonnais, Guy 

Rosemont 

(vii) Travaux de drainage à Gros Cailloux, Coromandel, Beau Bassin, Mont 

Roches; 

(viii) La restauration de la berge à Albion, etc. 

Merci, à notre ministre, l’honorable Bobby Hurreeram, je lui remercie pour son soutien. 

 Nous accorderons également une attention particulière aux besoins des familles et 

des enfants. Nous introduirons une allocation mensuelle de R 2000 pour les enfants 

jusqu’à l’âge de trois ans. Dans le même temps, nous lancerons avec détermination le 

programme Independent Scheme qui constitue une initiative essentielle de notre 

gouvernement. Ce programme vise à offrir un soutien significatif aux bénéficiaires en 

reconnaissant leur contribution précieuse à notre société. À travers cette mesure novatrice, 

nous prévoyons d’accorder une allocation unique de R 20 000 à nos jeunes qui 

franchissent le seuil de l’adolescence pour se projeter dans le monde des adultes, leur 

permettant ainsi de faire une transition soutenue et jouir pleinement de leur indépendance 

et de leur autonomie financière. 

Le programme Independent Scheme a été soigneusement conçu pour répondre aux 

besoins scientifiques de nos jeunes qui ont atteint l’âge de 18 ans à partir de janvier 2023. 

Il s’agit d’une allocation directe et sans condition qui vise à alléger les contraintes 

financières auxquelles ces jeunes adultes peuvent être confrontés. Contrairement aux 

médisances malsaines et sans fondement des certains qui prennent un malin plaisir à 

discréditer nos jeunes, nous avons et nous ferons toujours confiance à la jeunesse car elle 

représente un futur bien à nous. Ce programme constitue une mesure emblématique et un 

pas important vers l’autonomie économique et le bien-être des bénéficiaires. 

Pour soutenir nos aînés, nous nous engageons résolument à prendre des mesures 

concrètes pour améliorer leur bien-être et leur sécurité financière. Contrairement à 

certaines déclarations passées de l’ancienne opposition qui affirmait que l’augmentation 

de la pension de retraite était impossible, pa kapav pay R 5000 zot ti pe dir. Pa 15 000, 

5000 ! Pa kapav pay R 5000 disaient-ils mais nous nous affirmons haut et fort que nous ne 

reculerons devant aucun effort pour soutenir nos précieux aînés. 
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Parallèlement, nous ne négligerons aucun segment de la population, y compris 

ceux qui ont subi des amputations. Nous comprenons les défis et les difficultés auxquelles 

sont confrontés ces personnes courageuses et nous sommes déterminés à leur apporter le 

soutien nécessaire pour faciliter leur réadaptation et leur intégration dans la société. Ainsi, 

nous mettrons en place une allocation spécifique de R 11 000 pour les personnes amputées 

afin de les aider à surmonter les obstacles auxquels elles sont confrontées et à retrouver 

une qualité de vie optimale. En ce faisant, nous éliminerons une injustice qui perdure 

depuis trop longtemps et qu’aucun gouvernement n’avait osé faire. 

Il est essentiel de souligner que ces mesures témoignent de notre volonté de briser 

les barrières et de faire preuve d’empathie envers les membres les plus vulnérables de 

notre société. Contrairement à ceux qui prétendaient qu’autrefois que de telles initiatives 

étaient impossibles, nous avons fait preuve de détermination et d’engagement envers le 

bien-être de nos aînés et des personnes amputées. En agissant ainsi, nous réaffirmons notre 

conviction que chaque individu, quel que soit son âge ou sa situation physique, mérite 

d’être respecté, soutenu et inclu dans notre société. Nous nous engageons à faire de la 

protection sociale et de la dignité des aînés et des personnes amputées, une priorité absolue 

en veillant à ce qu’ils bénéficient de mesures concrètes qui améliorent leur qualité de vie 

et leur permettent de participer pleinement à la vie sociale et économique de notre pays. 

M. le président, nos enfants sont nos trésors. En tant que gouvernement qui a à 

cœur le bien-être des enfants, notre gouvernement couvrira la totalité du coût de traitement 

à l’étranger pour les patients âgés entre 0 et 17 ans. En conclusion, en augmentant la 

pension de retraite de R 1000 et en mettant en place une allocation de R 11 000 pour les 

personnes amputées, nous faisons preuve d’un engagement fort envers nos aînés et les 

personnes confrontées à des défis physiques. Nous rejetons les anciennes notions de 

limitation et d’impossibilité et nous nous engageons à créer une société plus inclusive et 

équitable où chaque individu peut vivre dans la dignité et recevoir le soutien dont il a 

besoin pour prospérer. 

Nous prendrons également des mesures pour alléger la charge financière des 

familles en supprimant les taxes sur les produits tels que les couches pour bébé. Par 

ailleurs, le ‘revenu minimum garanti’ sera fixé à R 15 000 afin de garantir un niveau de 

rémunération décent pour les travailleurs. Enfin, en cette ultime étape de notre 

engagement envers le secteur artistique, nous manifesterons notre profonde 

reconnaissance envers les créateurs qui embellissent notre société par leur génie artistique.  
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Nous comprenons pleinement l’importance vitale de soutenir ces esprits créatifs 

qui transcendent les frontières du quotidien pour donner vie à l’imaginaire. Ainsi, nous 

érigerons un pilier solide pour assurer la stabilité et la sécurité financière des artistes en 

instaurant un régime de retraite spécialement conçue pour leurs professions. Ce régime 

témoignera de notre reconnaissance envers leur contribution inestimable à notre 

patrimoine culturel et permettra de préserver leur dignité et leur bien-être tout au long de 

leur carrière et au-delà.  

En outre, nous accorderons une attention particulière à la vitalité, à la croissance du 

secteur artistique en augmentant les subventions de manière significative. Une 

augmentation de 15 % bien méritée servira de catalyseur pour l’épanouissement des 

talents et la réalisation des projets artistiques audacieux et novateurs. Cette mesure reflète 

notre engagement à valoriser et à soutenir la créativité artistique dans toutes ses formes, 

qu’il s’agisse des arts visuels, de la musique, de la danse, du théâtre ou de la littérature.  

Dans un geste audacieux, nous abolirons également la taxe sur la valeur ajoutée, la 

TVA, qui pèse sur tous les instruments de musique. Cette mesure éliminera les obstacles 

financiers qui ont longtemps freiné l’accès à des instruments de qualité pour les artistes et 

pour les musiciens en herbe. Nous croyons fermement que chaque individu, quel que soit 

son statut social ou économique, devrait avoir la possibilité de développer son talent 

musical et de s’exprimer à travers cet art universel.  

En conjuguant ces initiatives, nous créons un écosystème propice à 

l’épanouissement artistique favorisant ainsi l’expression de la beauté et de la diversité 

culturelle de notre nation. Nous reconnaissons que l’art est le reflet de notre humanité 

commune et qu’il enrichit notre existence en éveillant nos émotions, en suscitant la 

réflexion et en nous connectant les uns aux autres. Par conséquent, nous nous engageons 

résolument à soutenir et à encourager le secteur artistique en tant que pilier essentiel de 

notre identité nationale et de notre épanouissement collectifs.  

Dans le cadre de notre économie bleue, nous accorderons une aide financière de R 

2,500 pour l’achat d’hameçons et de matériel de pêche et de R 5,000 pour l’achat de 

matériaux pour la construction des pièges de poisson. De plus, une somme forfaitaire de R 

100,000 sera accordée aux pêcheurs âgés de plus de 65 ans qui retourneront leur carte de 

pêcheurs. Dans le même élan, nous augmentons l’indemnité journalière de mauvais temps 

pour les pêcheurs à R 650.  

Nous avons engagé une entreprise sans précédent d’une nature singulière au sein 

de l’histoire gouvernementale dans le dessein de redistribuer à la collectivité les fruits 
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qu’elle a généreusement conférés à notre nation. Cette sélection de société incarne notre 

résolution ferme et témoigne de notre audace indomptable et de notre sollicitude 

inébranlable envers le bien-être des individus. Dans cette perspective, nous concentrerons 

nos efforts sur 3 piliers fondamentaux – 

(i) Tout d’abord, consolider les fondements de notre économie afin d’en garantir 

la résilience ; 

(ii) Poursuivre la métamorphose de Maurice en une économie durable répondant 

aux impératifs environnementaux ; 

(iii) Enfin, ériger l’avenir qui nous est dû en édifiant un horizon prospère et 

équitable pour l’ensemble de nos concitoyens. 

Afin de renforcer les fondements de notre économie, nous mettrons en place des 

mesures visant à consolider les bases de notre économie en encourageant l’innovation, en 

soutenant les secteurs-clés tels que le tourisme, l’industrie manufacturière et les services 

financiers et en investissant dans l’infrastructure économique. Nous encouragerons 

également l’innovation technologique, la recherche et le développement pour créer des 

emplois de qualité et favoriser l’essor de l’économie du savoir.  

 M. le président, les membres du Parti travailliste se croient pouvoir nous donner 

des leçons et passent leur temps à encenser leur parti. Mais dans le bilan et programme du 

MMM qui a pour thème : ‘pour un socialisme démocratique non-aligné et moderne,’ le 

MMM raconte l’héritage laissé par le Parti travailliste après avoir passé 23 ans au pouvoir 

sans interruption. Saviez-vous ce que le Parti travailliste avait laissé au MMM à l’époque ? 

Tenez-vous bien, attacher vos ceintures. Une économie anémiée, un taux de chômage de 

plus de 20 %, un taux d’inflation de 14 à 15 %, des caisses vides ; la malnutrition chez les 

enfants , une hausse de criminalité , l’affaiblissement des structures démocratiques, des 

lois répressives parmi tant d’autres. M. le président, ce n’est pas moi qui le dis, mais c’est 

le MMM dans le chapitre ‘Héritage’. I can table it. 

 The Deputy Speaker: Watch your time. 

 Dr. Mrs Chukowry: Dr. Padayachy, du fond de mon cœur, je vous remercie de la 

part de mes mandants et de la population pour avoir façonné un exercice financier que 

l’histoire de notre pays tiendra en référence. Merci, M. le Premier ministre pour avoir créé 

l’énergie et fait du bien-être de la population votre cheval de bataille dans votre 

engagement politique. Le peuple vous reconnaîtra contrairement à ces quelques rares 

oiseaux de malheur qui n’ont rien de concret ou d’utile à dire sauf que de vous comparer à 
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un vieux chat mal botté qui se prend toujours pour le roi du cirque. L’honorable Pravind 

Kumar Jugnauth est un homme qui incarne de la dignité et d’honneur et dégage la 

tempérance requise, car il a un devoir envers la population.  

 M. le président, il ne me reste pas beaucoup de temps. Pour terminer… 

 The Deputy Speaker: Madame l’honorable… 

Dr. Mrs Chukowry: Pardon ? 

The Deputy Speaker: Vous n’avez pas trop de temps. C’est presque terminé. 

Dr. Mrs Chukowry: Non, je termine. Je termine. 

M. le président, les membres de l’opposition plus précisément ceux du Parti 

Travailliste sont tellement désespérés qu’ils sont en train de fabriquer des pseudos 

manifestations en complicité avec un ex conseiller Travailliste et député Travailliste et ses 

proches. Pour votre information, après cet incident, ces personnes sont venues me 

présenter leurs excuses et m’ont fait comprendre que c’était orchestré. 

M. le président, j’ai été informée qu’ils comptent faire de même lors de la 

prochaine inauguration d’un terrain synthétique à Pailles. 

An hon. Member: La honte ! 

Dr. Mrs Chukowry: M. le président, je peux en faire autant de vidéos, mais je ne 

le ferai pas, je ne vais pas descendre à ce niveau. Beware the Ides of March ! Merci. 

The Deputy Speaker: Thank you very much. Hon. Kushal Lobine! 

(8.00 p.m.) 

Mr K. Lobine (First Member for La Caverne & Phoenix): Thank you, Mr 

Deputy Speaker, Sir. I have been listening to many speeches from hon. friends from both 

sides of the House, and I wonder whether we are sticking to the Bill. This is the 

Appropriation Bill. I am new to this House and maybe, it is tradition and convention to 

speak in such a way that we are starting our political campaigns from the very outset, here, 

in this very House, but I will stick to what the decorum asks for, that is, stick to the 

Appropriation Bill.  

But as it is the tradition and the convention to include a certain dosage of politics 

in it, I find it very inappropriate from many hon. Members to vilify each other while 

speaking. We can be more polite and more conventional in our approach to discuss on 

ideas and policies.  
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Of course, Members from the other side of the House, from the Government side, 

they will praise the budget indeed because we do not have that House of Common culture. 

Even if you are a backbencher of the Government, you can say many measures in the 

budget are very good, some not to my likings but you express yourselves; not that 

everything is good. From the part of the Opposition as well, we cannot say that all 

measures are not good and you vilify the whole budget… 

An hon. Member: Bravo! 

Mr Lobine: This is my own way of looking at things… 

Mr Hurreeram: Dir sa Anquetil! 

Mr Lobine: I am new to this House. I am trying to bring my own values and 

convictions to this House.  

An hon. Member: Bravo! 

Mr Lobine: And I assume my responsibility here as a Member of Parliament but 

with regard to this Appropriation Bill, Mr Deputy Speaker, Sir, we need to put it in its 

perspective.  

We are looking at the figures. Hon. Members from this side of the House, hon. 

Uteem gave a very detailed account together with the hon. Leader of the Opposition as to 

the facts and figures based upon by the hon. Minister of Finance to deliver his budget 

speech and many hon. Members have quoted what their constituents expressed to them as 

to: wow! budget magnifique, superbe, extraordinaire. I have also been in my 

Constituency. I can also say: look, I have met my constituents, they are not happy with the 

budget but this is not the benchmark to say whether this budget is good or not good. I base 

myself, you, Mr Deputy Speaker, Sir, as a lawyer, we got facts and I have been reading the 

press, I have been going through comments made by professionals, various stakeholders, 

and I have come across one particular opinion. It is from the Country Senior Partner of 

PwC Mauritius, Mr Anthony Leung Shing and I quote what he says – 

“Looking ahead, economic growth remains surprisingly high, and the Government 

seeks to maintain the momentum of the economic recovery through import 

substitution, diversification and revitalising exports. Long-term growth is however 

dependent on the capacity of the labour force, the quality of institutions and 

conducive macro policies.” 

He went on to say, Mr Deputy Speaker, Sir – 
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“The macro measures in the form of grants, subsidies, tax rebates and concessional 

financing to sectors such as agriculture and manufacturing will incentivise local 

production and support exports in the short term. However, more is needed in the 

long-term to drive productivity and efficiency to re-engineer the fabric of the 

economy towards a more sustainable model.”  

He further said – 

“The continued consolidation and promotion of the tourism, financial services and 

ICT sectors will build more resilience, but there are no game changer policies.” 

And he concludes by saying – 

 “The heavy investments in the road and metro infrastructure in recent years have 

transformed inland mobility and, looking ahead, international connectivity remains 

challenging as shipping lines are deserting the island. Whilst the freight rebate 

scheme helps to reduce costs, the real problem of the inefficient port services is 

being overlooked; a more buoyant port can help reduce not only export cost but also 

imports to generate greater economic value (…) The Budget continues to rely on 

Special Funds as a significant source of financing (…) The burden of the welfare 

state keeps increasing (…) Overall, given the current inflationary environment, some 

of the measures may be necessary to curtail the loss in purchasing power of the 

population but the emerging handout culture is worrying as social objectives triumph 

over economic priorities, and we eat into our future.” 

This is what Mr Anthony Leung Shing says, Mr Deputy Speaker, Sir.  

I went on to look for another well respected person Mr Haniff Perrun. He is the 

President of Mauritius Labour Congress, one of the oldest trade unions in Mauritius and 

this is what he has to say – 

« Il n’y a aucune mesure pour le combat contre le taux d’inflation, le pouvoir 

d’achat et aucun contrôle sur les prix. Les importations coûtent plus cher alors que 

la roupie continue à être dépréciée (…) Pour ce qui est des Rs 31 milliards de dette 

publique, où est-ce que le ministre va décaisser la somme pour éponger cette dette ». 

This is the question being asked by Mr Perrun, President of Mauritius Labour Congress.  

And to take another extrait of an opinion, it is from Pierre Dinan, he was deputed by 

the BDO to be the Guest Writer in their write-up to comment the budget and this is what 

he said – 
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“…the Minister was anything but talkative about the budget outturn for the current 

financial year. Public debt is estimated at 79% at the end of June 2023, compared to 

86.1% one year earlier. By June 2024, a ratio equal to 71.5% is expected. So far so 

good, but no comment was forthcoming on our stock of foreign currency, however 

much it is under pressure because of our propensity to import and our inability, so 

far, to cover suitably imports by exports. Let it be recalled that, when foreign 

currency is in short supply, the Bank of Mauritius has no choice but to depreciate the 

rupee, with consequential ill effects on inflation, while the GDP goes up in rupee 

terms, leading to apparent growth percentages.” 

This is from Pierre Dinan, Mr Deputy Speaker, Sir. I have quoted from three persons who 

are not acquainted or political advisers of all three parties here, the Labour Party, the 

MMM, the PMSD. These are independent professionals giving their views.  

So, it is not a budget that has the wow effect, that is, everything is all right. They 

are not criticising to say that everything is not right but what they are pointing at is that the 

fundamentals of this budget are not in order. Hon. Uteem has pointed out with regard to 

how we are generating revenue. It is not by the economy growing. It is not through 

creation of new pillars of the economy. It is through money taken by the government 

through spent money by the consumers, Mauritians, our people through taxes.  

And suffice to say, I will not go into the figures because hon. Members from all 

sides of this House have quoted figures. Our revenue that will be amassed with regard to 

VAT only, will increase by more than Rs12.1 billion compared to what we had last year. 

In 2021-2022, it was R 38.27 milliards, 2022-2023, it was R 49.37 milliards and in 2023-

2024, it is R 61.47 milliards. That is you are having a substantial increase so this gives the 

leeway to the hon. Minister of Finance to have his strategy. One may say it is a political 

strategy because it is a budget that steps up the intention to go for general elections very 

soon but unfortunately, it cannot be a national strategy, that is, financing your budget 

through the pockets of the Mauritians.  

 This is what is happening. We are financing this budget, we are all financing this 

budget. It is not through major economic pillars of the economy, Mr Deputy Speaker, Sir.  

For example, I was astonished to see that nothing much has been said on the Port. The Port 

ought to be a major pillar for development. The hon. Prime Minister answered to a Private 

Notice Question on the issue of the Port. Hon. Uteem and myself, we asked Parliamentary 

Questions in the past with regard to the Port Master Plan. We’ve had a Port Master Plan in 

2017 and in 2019, we got that Port Master Plan and it was a question of implementation. 
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Unfortunately, this has not been so. We have had COVID-19 and now the Government is 

planning another Port Master Plan. 

 So, it’s a waste of time, waste of energy, no political will to move ahead with a very 

important pillar of this economy and coupled with that, instead of us here debating as to 

what we want to give as a legacy to the next generation through our input on this 

Appropriation Bill, we are as if in a class room, each and every one throwing arguments of 

a political nature on each other and criticising each other. This is not to my likings and I 

do not adhere to that practice and on this score, I would also have and duty bound to 

answer to hon. Nuckcheddy who is not in the House when he criticised the PMSD. He was 

criticising the action of the PMSD saying that the exodus that happened pre-independence 

or post-independence was due to the PMSD and was coming with arguments like the 

PMSD said –  

 “Anvlope nou pa le”. 

Things like that. 

  This is very unbecoming from this hon. Member. I could have stepped up and said 

– okay - there are other politicians who said “30% de la population se bann demons” but 

then, what will happen in this very House? We would have taken this debate on the 

Appropriation Bill out of this House and go on a lorry to do politics; petty politics. I would 

not go to that level; I would only remind hon. Nuckcheddy that the Parti Mauricien Social 

Démocrate together with the MMM together with the Labour Party, we’ve got socialist 

values. We’ve been working for this country; these are the three oldest parties that have 

been on the political scenario since independence; pre-independence and post-

independence and we will continue to do so. 

 We’ve got socialist values but what differentiate us from our friend of the MSM who 

has got socialist values as well; I am sure the Mouvement Liberateur also coming which is 

an emanation of the MMM has got socialist values, we do not share the say. Political 

culture and political ethics; politics is about culture, politics is about ethics. We, at the 

PMSD, Mr Deputy Speaker, Sir, we will not glorify and say we are the best or we have 

been here for so many years, we’ve been doing so much for the tourism industry, for the 

textile industry but what we have been doing since independence when 44% of the 

population voted again independence? We’ve joined hands with the Government of the 

day to create, to build a nation, unity, unite with everyone to create a nation. This is what 

the PMSD did and it is, thanks to the PMSD and the Labour Party, that Sir Anerood 

Jugnauth became Prime Minister again in 1983 and thanks to the PMSD and the Labour 
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Party, Sir Anerood Jugnauth became Prime Minister again in 1987. It was a teamwork to 

create Mauritius, to move Mauritius on the path of prosperity it was a teamwork.  

 We had, at that time, a very vibrant Opposition, the MMM had strong ideologies and 

this created an atmosphere which is vibrant for the democracy. It is with the combination 

of the Opposition forces and the Government forces that we forged ahead and this is that 

same PMSD that permitted Sir Anerood Jugnauth to become Prime Minister again very 

recently, in 2014. So, do not look down upon the PMSD because the PMSD is here to stay. 

We are second oldest Party in this country and we will continue to contribute for the 

betterment of the society and the Mauritian people and Mr Deputy Speaker, Sir, what the 

PMSD did in 2016 when they left the l’Alliance Lepep, was to safeguard democracy 

because the PMSD did not agree with the Prosecution Commission Bill and they left 

Government. 

 This is the truth. This is what they did and what we are lacking today in our country 

in this budget are major reforms with regard to our institutions. I have had the opportunity 

to listen on the radio whether, it is true or not with regards to how enquiries are conducted 

in this country.  In the past, hon. Ravi Rutnah, hon. Reza Uteem and I, myself, we raised 

questions. We asked questions with regard to the Police and Criminal Justice Bill and we 

are in 2023, Mr Deputy Speaker, Sir.  You are a lawyer, you go to Court every day, you 

see the number of cases that are dismissed because enquiries are not conducted properly. 

 We owe a duty to our policemen to give them a good code of conduct, a proper 

legislation for them to work in a conducive environment and within the parameters and the 

rule of law. The Police and Criminal Justice Bill should come along together with the 

projected Whistle Blowers Bill that this Government has announced in the budget but I am 

very surprised to see again a little mention of the Financial Crime Commission with an 

estimated budget of Rs10 m. that we’ve kept in a corner and after 21 years, Mr Deputy 

Speaker, Sir, the Prevention of Corruption Act which has created ICAC is still not being 

debated in this House. We have raised this issue on several occasions. Four Members from 

the Opposition, we resigned from the Parliamentary Committee because we felt that it is 

not working. The law as it is need to be revamped and after 21 years, Mr Deputy Speaker, 

Sir, we need to have a new legislation to combat fraud and corruption in this country and it 

was again a missed opportunity in this budget because what the IMF has been saying is 

that we need major institutional reforms and the turning around of ICAC cannot be done 

because as it is now, the way we nominate people at the head of ICAC, is not workable. 
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 We need a more independent and vibrant institution for all those budgetary 

provisions to be implemented and monitored properly. We need strong and vibrant 

institutions and this is what we are lacking in this country. We need to do away with 

ADSU, for example. The Lam Shang Leen Report stated in very clear terms that we are 

losing the battle against the drug mafia. It is not by seizing billions of rupees of estimated 

drugs that we are combatting the drug mafia. 

 We need strong institutions; we need a National Drugs and Investigation 

Commission because the ADSU is now out of date, expired. It has been the case in the 

past after the first report on drug commission. At that time, Sir Anerood Jugnauth did 

away with the Narcotics Division and created ADSU but after so many years, we had to 

move on. Financial crimes, money laundering offences, we are having more specialized 

crimes.  

 So, we need the Financial Crime Commission, we need the National Drugs and 

Investigation Commission, and we need an independent and vibrant police force. With 

Rs11.8 billion being given to the police force, it is not only recruiting 1,000 police officers 

or promoting 800 police officers that this will change. We need to give them a conducive 

environment to work. Go and have a look at the state of our police stations. You, yourself, 

Mr Deputy Speaker, Sir, you go to police stations.  

 In my constituency, Phoenix Police Station, for the past three years’ budget, funds 

are being earmarked to construct a new Phoenix Police Station. Same is not coming. They 

do not have just punaises, lera over there; they have got all sorts of problems with regard 

to moisissure, pigeons. Hon. Toussaint would appreciate that pigeons do loads of problems 

and damages to buildings. The environment is not conducive. 90% of police officers are 

honest police officers; if you give them the proper equipment, if you give them an 

independent parameter to operate, you will have a vibrant police force. You will have 

vibrant and independent and transparent institutions.  

 So, my point, Mr Deputy Speaker, Sir, is that for all those budgetary provisions to 

succeed, we need proper implementation, we need monitoring so that red tapism will not 

hamper those developments. I salute all the infrastructural works that they are envisaging 

in this budget. This will benefit the Mauritian population, but without those institutions, 

nothing will succeed, Mr Deputy Speaker, Sir. So, I would make certain 

recommendations, Mr Deputy Speaker, Sir, because I am also duty bound to take this issue 

of the Judiciary - l’enfant pauvre at all times of the budget. 
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 Mr Deputy Speaker, Sir, in 2021-2022, at paragraph 334 of the Budget Speech, it 

was announced that there will be a new legislation in place for the setting up of a separate 

Court of Appeal. As at now, nothing in this present budget concerning this present Court 

of Appeal. We all know that section 80 subsection 3 of the Constitution says – 

“(3) The Judges of the Court of Civil Appeal and the Court of Criminal Appeal 

shall be the Judges for the time being of the Supreme Court.” 

We are still, after 55 years, Mr Deputy Speaker, Sir, going to Court every time, we have 

the same Judge that will sit on appeal and judge the judgment of a brother Judge or a sister 

Judge. This is not permissible in a democracy. We cannot continue with such state of 

affairs. 

 So, again, for a country to work in the right direction, we need those institutions to 

work correctly. The Judiciary, the police which are part of the Executive, and we also need 

enforcement agencies. It is sad to say the least, Mr Deputy Speaker, Sir, but we have got a 

case before the Supreme Court where ICAC is fighting the Integrity Reporting Services 

Agency. We are awaiting judgment with regards to locus standi to do enquiries with 

regard to each other’s ruling. It is a sad state of our enforcement agencies and this does not 

reflect good on the reputation of Mauritius as an International Financial Services Centre.  

 Mr Deputy Speaker, Sir, I would also express my satisfaction because I have got 

many families who have been hit by cancer. I lost my dad because of cancer, and I feel the 

pain of many mothers and fathers who come to see me when their children are not able to 

go abroad for treatment because they cannot do so here in Mauritius. So, I salute the 

measure at paragraph 419 of this budget whereby – 

 “(…) child diagnosed with cancer is taken care of fully by the Government.” 

But I would request the hon. Minister not to limit it to cancer because there are other 

complex illnesses that children face and which cannot be cured in Mauritius. When they 

go abroad, they have to come back and go back after six months, a year or two. I would 

humbly ask the hon. Minister of Finance that this should not be a restricted list only for 

cancer patients. It should be for all complex illnesses faced by those children.  

 With regard to the Rs20,000 being given to the youngsters of 18 years, I would 

invite the hon. Minister to enlarge it to 21 years. The youth of 18 to 21 years should be 

able to get one off grant because a 19 years child who is now an adult, a 20 years and a 21 

years old, they have got the same aspiration to move ahead. So, I have explained that this 

Government has amassed a huge chunk of money through VAT and the money that has 



69 
 
 

not been used through the Special Funds, the hon. Minister has got enough financial 

means to enlarge it. Give the Rs20,000 to 18 years old, 19 years old, 20 years old and 21 

years old as well. Also, while giving that money, assist them. Assist them to stand on their 

feet, and also guide them to move ahead in life. 

  On this score, I would invite the hon. Minister of Finance to consider what we 

have in the UK – 

a. the National Youth Offer, 

b. the Youth Employment UK which is an Independent Non-profit Social Enterprise.  

They assist to tackle youth unemployment. Whatever measures are given by government, 

they assist in implementing same and they assist in setting up a priority list as per the 

demands of those youngsters. It is not just a question of dishing out money. It is a question 

of assisting them as well.  

We are talking about Urban Terminals. We have got one at Victoria. We are still 

waiting for the Vacoas Urban Terminal since 2020. We cannot see a single stone being 

turned there to construct the building because the tender and the letter of award that were 

given to the contractor have been turned down because it is not feasible. The investment 

that they will be putting is not feasible. I do not know whether we will have the green city, 

the hanging garden in Vacoas because many inhabitants are asking: ‘for how many weeks, 

months or years will we have to suffer the new problem in Vacoas - severe traffic jam 

because of the Metro?’  

We have been promised that there will be a green city that will solve this problem. 

I now invite the hon. Vice-Prime Minister to kindly consider when they are talking about 

cycling lanes, to include in the future terminal in Curepipe, Rose Hill or in Vacoas to have 

an inclusive approach, so that the centre of those towns are developed in such a way that 

we have cycling lanes that will alleviate the traffic jam problem. Because in Vacoas, 

everyone takes their car to go and do their shopping. We do not have parking spaces and 

this creates a lot of difficulty. 

It is not just about blaming the Government or the Municipal Council. It is the 

structure of the town. So, what do we need, Mr Deputy Speaker, Sir? We need a national 

agenda for urbanisation, an urban agenda, and a National Urban Policy. This should be the 

top priority of this Government while looking at the new Local Government Bill that will 

be introduced in the House. We have to start here. 
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 The budgetary measures and the speech of the hon. Minister of Finance - not yet 

Deputy Prime Minister - are a series of good intentions of the national and political 

strategy of his government. But to translate that into reality, we need to face reality. 

The people out there are crying. Ils ont faim comme dirait my good friend, the PPS, 

hon. Bablee. There are loads of social problems.  

Drugs are killing our youngsters. In Vacoas, Mr Deputy Speaker, Sir, children of 

11 and 12 years old are becoming drug peddlers. This is a serious problem. Instead of their 

parents sending them to schools, drugs are being put in their baskets and they are being 

used as drug peddlers by the drug mafia because of the legal age to be prosecuted in a 

criminal case. They are using all the floodgates open – being a minor, being used as a drug 

peddler; that is a serious issue! That is why we need a national agenda to combat not only 

the drug mafia and drug trafficking but also in the society on how to deal with that 

situation of getting easy money and using those children as drug peddlers.  

This is a serious issue, Mr Deputy Speaker, Sir. So, we need conducing efforts 

from Members from all sides of this House; all political parties to fight against the drug 

issue. And for this to happen, Mr Deputy Speaker, Sir, we need political will. It is not a 

question of just winning elections. We win elections by the will of the people. The voice 

of the people is the voice of God – they will judge us. But our task here in this House is 

not to criticise each other on petty politics, it is to try and share ideas and views on how 

we can improve the life of our citizens.  

True it is, the Opposition is here to oppose and to propose and the Government is 

here to listen and take all positive criticisms into account. This is how our separation of 

powers, our pillars of the Constitution work: the Legislative, the Executive, and the 

Judiciary. We have a vibrant judiciary, we have a transparent and accountable executive 

and we have a vibrant legislature. With each and every one playing their role, we would 

have a better country, Mr Deputy Speaker, Sir. Let politics outside its premises. Let 

politics be in each other’s constituency.  

Here in this House, I make an appeal to all hon. Members: we need to rise to the 

occasion. We have got to enter in history because after the COVID-19 pandemic, the hon. 

Minister of Finance came with the new normal; the new normal is not business as usual. 

The new normal is about laying the foundation for a new Mauritius and I do not see the 

political will of this Government to do that. I see the conviction, passion and experience of 

Members of this side of the House to be in the next Government and bring that change for 

a new Mauritius. 
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I thank you for your attention, Mr Deputy Speaker, Sir. 

The Deputy Speaker: Thank you very much. I see more passion in you. 

Mr Speaker will resume his seat. 

At this stage, Mr Speaker took the Chair.  

(Interruptions) 

Mr Speaker: Order! Please sit down! 

I heard the hon. Lobine saying: we must rise up to the occasion. I thought you 

would be rising up when I enter! I always tell my good friends from the Opposition: 

practice what you say! If not, it will be words and words and words. 

Mr Lobine: I said in a conducive environment. 

(Interruptions) 

Mr Speaker: Let me hope that as from Monday you will rise up first. I will remind 

you every time I reach here. 

Mr Lobine: To make a conducive environment. 

Mr Speaker: That was a sense of humour. So, let us start practicing what he wants 

us to do. 

So, the next narrator would be hon. Toussaint! 

(8.37 p.m.) 

The Minister of Youth Empowerment, Sports and Recreation (Mr S. 

Toussaint):  Thank you, Mr Speaker, Sir. Let me reassure hon. Lobine, I will try to be 

polite and it is not my way not to be so.  

Aussi, je voudrais remercier tous les membres qui sont présents ici dans la 

Chambre et même vous, M. le président, vous faites votre retour et c’est beaucoup 

d’honneur pour moi. Je remercie aussi les membres de l’opposition qui sont restés, mes 

amis de la circonscription, l’honorable Hurreeram, l’honorable Doolub et l’honorable 

Ramful qui m’a dit qu’il reste pour m’écouter, ainsi que mon ami l’honorable Duval. As 

you can see hon. Lobine, Constituency No.12 is an example for this country! 

M. le président, pendant toute une semaine, il y a eu le Tour de Maurice qui a pris 

fin aujourd’hui avec, pour la première fois, un tour labellisé 2.2 conféré à la Fédération 

mauricienne de Cyclisme par l’Union Cycliste Internationale. C’est la toute première fois 

que la Fédération mauricienne a eu ce label de la Fédération internationale pour organiser 
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un tour. Et, présent sur notre sol, à part d’autres équipes, quatre équipes professionnelles. 

Cela veut dire que ces cyclistes beh zot pedal bisiklet matin, midi et swar ! C’est leur 

métier, c’est leur travail. EuroCyclingTrips Pro Cycling Team, Bike Aid Continental 

Team, Beykoz Belediyesi Spor Kulübü Continental Team and Terengganu Polygon 

Continental Team, amongst others, these are the four professional teams that were present 

here in Mauritius for the last five days. 

Les résultats : ils ont terminé à Soreze aujourd’hui et là je dois remercier 

énormément mon collègue le ministre Hurreeram qui nous a aidé parce que sur plusieurs 

endroits sur le parcours, il y avait des inconvénients tels que à Macondé et donc en tant 

que ministre de l’Infrastructure et de Land Transport, il y a eu beaucoup à faire pour qu’il 

n’y ait aucun incident durant ce tour et que nous ayons un très bon rapport de l’UCI. Donc, 

aujourd’hui quand ils ont terminé à Soreze, classement général à la première place : Cross 

Archie from Great Britain qui endosse le maillot jaune. Et mesdames et messieurs, les 

députés et M. le président, à la deuxième place, juste quelques 20 secondes après Cross 

Archie, notre Christopher Lagane, national.  

Hon. Members : Allez Maurice ! 

Mr Tousaint: Et l’équipe de Maurice, Team MCB Maurice, classement final 

termine à la cinquième place tout juste après ces quatre équipes professionnelles dont je 

viens de citer, M. le président. 

Nous avons pu apporter notre contribution à ce tour en aidant avec les différentes 

autorités, la police qu’on remercie ; c’était un travail fou parce qu’il fallait fermer les 

routes un peu partout, et dites-vous bien que ces cyclistes passent à 60 km, 80 km et même 

100 km à l’heure. Et donc, un énorme travail et donc beaucoup d’expérience pour nos 

policiers qui nous ont aidés énormément. Bravo à la force policière ! 

M. le président, un exercice du budget, celui de l’honorable Dr. Padayachy, c’est 

d’emmener des mesures pour les êtres humains de notre société. Un budget n’est pas fait 

pour des murs, un budget n’est pas fait pour du bois, un budget est fait pour l’être humain 

et aussi ce budget a été fait pour les animaux que nous adorons. 

Dites-vous bien, M. le président, quand un être de notre république prend 

naissance, que ce soit à Rodrigues, Agaléga, à Maurice, bientôt à Chagos, ben dès son plus 

jeune âge, il est pris en charge par l’État. De 0-3 ans, ses parents, à partir de ce budget, 

perçoivent R 2000 par mois. Merci à l’honorable ministre Padayachy. Et, quand l’enfant 

grandit, il ira à la maternelle et à partir de l’année prochaine, pareil, il est pris en charge 

par l’État, par le Welfare State et il est pris en charge par la politique socialiste de notre 
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gouvernement, de notre Premier ministre, M. le président. Ecole maternelle gratuite – nous 

nous souvenons peut-être de nos enfants quand ils étaient à la maternelle, combien on 

avait dû payer. 

Ensuite, c’est l’école primaire gratuite encore. Donc, de 5 à 10 ans etc. pour arriver 

ensuite au collège à partir de l’âge de 11 ans – éducation gratuite encore, et il y a une 

mesure qui avait été introduite quelques temps de cela dont je pense que plusieurs 

personnes ont dû oublier tellement que c’est devenu normal, et là, je remercie madame la 

Vice-première ministre, la ministre de l’Education, évidemment notre Premier ministre qui 

est à l’écoute de nos différents projets. Les manuels scolaires jusqu’en grade 9, n’est-ce 

pas madame la Vice-première ministre, cadeau ! Les manuels scolaires sont gratuits 

jusqu’en grade 9. A notre époque quand on était au collège, qu’est-ce qui se passait ? Sanz 

liv, parent met sit pou aste liv. On allait à Curepipe, je ne fais pas de publicité, mais c’était 

tellement réputé, chez ‘France’. On échangeait de livres seconde main. Ladan paz desire, 

kole, tras zasar ladan, parce qu’on n’avait pas les moyens. Aujourd’hui, M. le président, 

grâce à notre gouvernement et grâce à notre Premier ministre, bien sûr l’éducation est 

gratuite mais les manuels scolaires aussi sont gratuits.  

Transport gratuit, et l’enfant grandit et arrive jusqu’en forme 5, je dis toujours 

forme 5, déformation professionnelle, forme 5, HSC, fees gratuits. Et, c’est un fait, il faut 

le rappeler. Il faut le rappeler que malheureusement le Parti travailliste dans le passé, avait 

éliminé cela, n’est pas Doc ?  Et que le jeune qui devait aller payer ses fees : forme 5, HSC 

et à l’époque vous vous rendez compte si dans la même famille, il y avait quelqu’un de la 

HSC et quelqu’un de la SC combien il fallait payer. Et, c’est nous, à travers notre Premier 

ministre qui avons réintroduit les fees pour nos enfants. 

Je me souviens moi-même que quand j’étais encore au collège, que devaient faire 

mes parents ? A partir de la forme 4, met sit, ramasser cet argent tout le long de la forme 4 

pour qu’en janvier, février, nous puissions payer les fees d’examens. Et, peut-être que 

madame la Vice-première ministre pourra confirmer s’il fallait payer des fees de la SC et 

de la HSC aujourd’hui là, cela tournerai autour de R 15 000 à monter, presque plus. Voilà, 

donc vous donnerez les chiffres peut-être dans votre discours madame parce que nous ne 

réalisons pas cela. Nous ne sommes pas en train de payer les fees donc nou pa kone, on ne 

sait pas combien ça coûte, mais il faut le rappeler à la population. Il faut le rappeler aux 

jeunes qui vont prendre les examens. 

Et là aussi, donc le jeune continue, il termine, il a 18 ans, et qu’est-ce qui n’a pas 

été dit sur les fameux R 20 000 à nos jeunes qui vont célébrer leurs 18 ans ? Je crois que 
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dans le discours du ministre des Finances c’était clair, non ? C’est un cadeau, un support 

dans le cadre des 55 ans de l’indépendance. Qu’est ce qui n’a pas été dit ? Et là, 

aujourd’hui l’honorable Lobine a fait une proposition – ça ce n’est pas mon travail – le 

ministre des Finances va voir. Il a dit de ne pas s’arrêter à 18 ans, donn 19, 20, 21 ans tou 

dimounn. Moi je dis ni oui ni non parce que ce n’est pas mon domaine, mais cela ne plairai 

certainement pas, honorable Lobine, peut-être, à votre ami Uteem parce que dans une 

déclaration à la Presse, pour le MMM, je pense que vous êtes en train de dire que cette 

mesure est une mesure électoraliste. Si ! Oui, oui, tout le monde, soit le MMM, le Parti 

travailliste, vous êtes en train de dire que cette mesure est électoraliste, eleksion deryer 

laport, rev eleksion mem, aste zenes. 

L’honorable Shakeel Mohamed, fidèle à lui-même : ‘pran zot kass, pa vot zot’. 

Mais, maintenant si on vient donner R 20 000 à celui qui a 19 ans, c’est la première fois 

qu’il va aller voter lui aussi. Celui qui a 20 ans, peut-être une idée là, M. le ministre des 

Finances, c’est la première fois qu’il va aller voter. Celui qui a 21 ans, c’est la première 

fois qu’il va aller voter. Si nous avions fait cela, ça aurait été oui, peut-être une mesure 

électoraliste : pe aste vote zenfan ! Petision elektoral, bribe ! Mais, which is which ? Vous 

avez fait une proposition, mais cela ne semble pas être du même avis que ce soit au Parti 

travailliste, le MMM ou tiena enn lot parti enkor ti la la, comment il s’appelle ? 

An hon. Member: RM ! 

Mr Toussaint : Oh, ‘RM’ comme la république de Maurice lor bann loto. 

Et, M. le président, l’honorable Uteem a témoigné de ce que sa fille lui a dit. Sa 

fille de 18 ans était contente. Bien sûr Mademoiselle Uteem, vous avez le droit d’être 

contente. C’est un cadeau que l’État vous offre. Ce n’est pas un cadeau du MSM. Donc, 

même si vous êtes MMM, vos parents sont MMM, Travaillistes, vous avez le droit de 

bénéficier de cadeau parce que nou pa guet figir en ce qu’il s’agit de la jeunesse 

mauricienne. Votre fille de 18 ans, I quote – 

“…she was absolutely thrilled, getting Rs20,000 when she will turn 18 years.” 

Bravo. Bravo Mademoiselle.  

 Cependant – il y a toujours un cependant avec le MMM. Cependant, M. le 

président, sa fille de 19 ans était déçue et je comprends cela. J’ai une fille de 19 ans. Sa 

fille de 19 ans, je cite – 
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“ Can  you imagine her reaction? Why only 18 year-olds? What about other 

youngsters…19 ans, 20 ans… Doesn’t the Government feel that they also deserve a 

help to start…” 

This was according to hon. Uteem, la réaction de sa fille de 19 ans. Ma fille de 19 ans 

aussi – elle vient d’avoir 19 ans en mai, inn rat 1 an – qui m’a dit « aie aie aie, je rate les 

R 20 000 de ton gouvernement papa. » Je lui ai dit « mais pas grave, mais oui, bien sûr pas 

grave. » Parce que vous savez en tant que bon père de famille, j’apprends toujours à mes 

enfants et autant que possible aux jeunes de la république de Maurice à être heureux pour 

les autres. Pa met lizie lor seki lezot gagne, ena. 

 Petit conseil d’ami honorable Uteem, dites cela à votre fille : qu’elle soit heureuse 

pour sa sœur. Voilà, je suis sûr, je suis sûr. Vote, pa vote, ça c’est chaque personne qui fait 

son choix kan li rant dan ti kare la laba.  M. le président, il ne faut pas oublier que la vie 

continue et le jeune arrive à l’université.  

Encore une mesure historique qui vient soulager bon nombre d’habitants, bon 

nombre de jeunes - l’éducation tertiaire publique gratuite. Et personne ne pourra l’enlever. 

Certains l’ont dit ce matin, tout comme l’éducation gratuite offerte à l’époque de Sir 

Seewoosagur, l’éducation tertiaire gratuite par le gouvernement MSM, par notre Premier 

ministre, l’honorable Pravind Kumar Jugnauth. 

Le leader de l’opposition assez souvent fait référence aux universités publiques et 

leurs classements, etc. S’il vous plaît, arrêter de faire peur à nos jeunes. Et puis quand on 

parle de brain drain, les jeunes partent, mo kroir ekout zot, gagn per ! Arrêter de faire peur 

à nos jeunes. Nos institutions publiques sont des institutions renommées et réputées. J’ai 

moi-même deux garçons qui fréquentent des institutions publiques et ils sont très contents, 

ils sont épanouis. Mon aîné est à l’université des Mascareignes et il ne se plaint pas tous 

les matins pour se réveiller - de Mahebourg maintenant, puisque je suis allé habiter dans 

ma circonscription - pour rouler et aller jusqu’à Beau Plan. Mahebourg-Beau Plan, il ne se 

plaint pas parce qu’il adore ce qu’il est en train d’apprendre. Biento metro Mahebourg ti 

pou bon. Institution publique, M. le président. 

Mon second a terminé un diplôme en Graphic and Design à l’ex Fashion and 

Design Institute. Il continue avec un Top-up, un degree maintenant toujours en Graphic 

and Design, et il est aussi heureux. Imaginez, voyager de Mahebourg à Ebène tous les 

jours. Il est heureux. Il est heureux parce que ce ne sont pas des enfants qui pou ale kas 

disik lor latet profeser, ils sont exigeants. Alors, s’il  y avait n’importe quel souci, ils 

seraient venus vers moi pour dire : ‘to bann zistwar la la, tel zafer…’ Ce n’est pas parce 
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qu’ils sont mes enfants ki tou bon. Non. Alors, ils sont satisfaits, ils sont heureux de leurs 

institutions et de leurs professeurs. Et je dis bravo à ces deux institutions que moi, je 

connais personnellement, et aussi à l’université de Maurice, l’université de Technologie et 

autres. Arrêtez de faire peur à nos jeunes.  

Évidemment, pour le jeune adulte qui travail, le ministre des Finances en a parlé, le 

minimum revenu garanti de R 15,000. Quand on pense qu’il y a quelque temps de cela, il 

y avait des personnes qui vivaient avec seulement R 1,500, M. le président. Et 

évidemment, tout le monde un jour on va devenir vieux, on sera des retraités, on aura l’âge 

de 60 ans - pour le moment, ce n’est pas encore le cas, n’est-ce pas Bobby ?- mais on aura 

60 ans. Et aujourd’hui, nos pensionnaires sont heureux avec leur augmentation dans la 

pension. Et puis, évidemment, le ministre des Finances et le Premier ministre verront 

quand ce sera possible parce qu’on avait promis je crois R 13,500. Eh bien, ça viendra. Ça 

viendra certainement. 

Et typique, il faut bien de temps en temps, il ne faut pas oublier l’épisode de R 

5,000 - pa pou kapv done, en 2014. Aujourd’hui, c’est arrivé à R 11,100. Il y a l’honorable 

Dr. Boolell qui me regarde avec beaucoup de passion. N’est-ce pas, Dr. ? Li gagn so zafer 

li ! Li ladan li ! Li ladan li ! Enfin, je ne vais pas passer en revue tous ceux et celles de 

l’autre côté qui sont dedans. Pour nous, il n’y a pas de souci parce que nous on était 

d’accord avec les 5,000, les 11,100, etc. L’honorable Bérenger – père, l’honorable leader 

de l’opposition est dedans, l’honorable Bhagwan est dedans ! Enfin nou aret la, pa pou al 

dir laz tou dimounn. Richard bientôt !  

Donc, merci, M. le ministre des Finances, pour la pension pour nos personnes 

âgées. Et moi, comme vous le savez, je le dis souvent, malheureusement, je n’ai plus mes 

parents, mais c’est ma belle-mère et mon beau-père qui sont très heureux et ils vivent bien. 

À chaque fois qu’il y a une petite fête, à l’occasion de la Pâques, de la Vierge qui va 

arriver, la Noël, ils sont heureux de nous recevoir et ils sont heureux toujours d’acheter des 

petits cadeaux pour les petits enfants qui sont grands. Donc, enn ti per soset par isi, cela 

fait plaisir à nos gran-dimounn de partager et de donner. 

M. le président, un exercice de budget pour le ministère, nous parlons évidemment 

des chiffres. C’est bon de pouvoir comparer quelques chiffres rapidement. Pour le budget 

2008-2009, le budget de mon ministère d’alors, c’était Youth and Sports only, c’était à R  

271,700,000. Ensuite, en 2010, 342 millions pour arriver aujourd’hui, après le Covid et 

tout ça, en 2022-2023 à R 788 millions. Et là, évidemment, cela a changé. Donc, ce sont 

des chiffres, le ministère démarré avec tel montant et maintenant nous arrivons à un autre 
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montant. Pour faire quoi ? Qu’est-ce que nous allons faire avec cet argent que le ministre 

des Finances nous donne ? 

Petit rappel aussi rapidement des résultats, des médailles obtenues par nos athlètes. 

Et là, je compare un peu les Jeux des îles parce que sinon ça va faire beaucoup. Et en 

1998, pour les Jeux des îles de l’océan Indien de 1998, l’État avait remporté 49 médailles 

d’or aux Jeux des îles. En 2003, les Jeux étaient organisés à Maurice et à l’époque, c’était 

notre ami, Ravi Yerrigadoo qui était le ministre des Sports, nous avions ramené 56 

médailles d’or. Ça augmente. En 2007, je ne sais pas pourquoi, je ne fais pas de politique 

dessus, mais 2007, Dr. ki arive ? Alors 2003, 56 médailles d’or et en 2007, 35 médailles 

d’or seulement. 35 médailles d’or seulement. Pourquoi ? Je ne sais pas. Je vais demander à 

mes officiers de faire une étude approfondie dessus. Mais à charge de revanche, en 2011, 

li re ogmante légèrement, 38 médailles d’or. 35 en 2007, 38 en 2011. En 2015, M. le 

président, avec mon ami, l’honorable Yogida Sawmynaden comme ministre des Sports, un 

gouvernement MSM, à la Réunion, les médailles grimpent à 66 médailles d’or. Bravo Yo ! 

De 38 médailles d’or à 66 médailles d’or aux Jeux des îles de l’océan Indien, presque 

doublé. 

Dr. Boolell: Grâce aux efforts précédents ! 

Mr Toussaint: Ça veut dire honorable Dr. Boolell, je ne sais pas quand vous allez 

intervenir, lundi, vous pouvez dire cela. Il n’y a pas de souci. Pa zordi. La mo tour la. 

Et évidemment, M. le président, en 2019, Jeux des îles à la maison - home comme 

j’ai l’habitude de le dire - et avec un budget conséquent qui nous avait été donné par le 

Premier ministre d’alors, aussi ministre des Finances et qui comprend très bien le monde 

du sport, record de médailles d’or à 92 médailles d’or, M. le président. Nous remportons 

les Jeux des îles pour la première fois de notre histoire.  

Petit fait, peut-être insignifiant, mais qu’il est bon de rappeler. Maurice a organisé 

à trois reprises les Jeux des îles. 1985, question pour un champion, qui était à la tête du 

pays ? Le MSM. Sir Anerood était Premier ministre. 2003 - qui était à la tête encore une 

fois au pays en alliance avec le MMM ? C’était encore une fois le MSM. Et évidemment, 

2019, encore une fois le MSM.  

Je ne sais pas au niveau du Parti travailliste et du PMSD, ils n’ont jamais eu l’idée 

peut-être d’organiser les Jeux des îles ou bien... On sait que leur leader est un très grand 

coureur et…  

(Interruptions) 
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Non, coureur, galoupe. Nuckcheddy, calmez-vous, s’il vous plait. Alors, essayez 

de l’encourager, je ne sais pas.  

(Interruptions) 

Oui, ferm stad al zoue foutborl la Réunion ! J’avance un peu parce que le temps 

aussi file.  

Le ministre des Finances a annoncé dans son discours du budget, un special cash 

prize. Laissez-moi retrouver ça dedans là parce qu’il faut que j’éclaire la lanterne de 

certaines personnes… 

(Interruptions) 

Enfin non, pas vraiment, et aussi certains journalistes. Je vais lire d’abord à la page 52, 

303 (b), je cite – 

“Second, providing a special cash prize of Rs 1 million for gold…” 

Je dis ce bout la seulement sinon ça va faire long. Et là, dans un article du Weekend 

comme d’habitude, M. le président, je suis sûr qu’ils sont en train d’écouter et ce qui est 

bon c’est que ce dimanche, j’aurais une page pour moi tout seule, cadeau, gratuit, pa bizin 

paye, top, avec ma caricature en plus ! Vous savez combien ça coûte d’avoir sa page dans 

un journal ? Kout buku larzan ha ! Cadeau, j’aurais sa dimanche la ! 

Budget 2024, Weekend dimanche le 4 juin, so so sa lendemain du budget, page 61, 

les primes annoncées par Renganaden Padayachy, je cite – 

« … nettement inférieures à celles du ministère des sports! » 

Parce qu’ils n’ont pas compris le mot Special.  

Alors, c’est vrai que nous avons un scheme et que pour une médaille d’or 

olympique, dans notre scheme, ça dit R 2,100,000. Qu’est-ce que l’honorable Padayachy 

vient de dire maintenant ? Enn milyon anplis ! Voilà ! Et j’ai pris la peine parce que dans 

la phrase, l’honorable ministre des Finances, vous dites bien a special, alors j’ai pris la 

peine d’aller voir que ce soit en français, Petit Robert ou Oxford, ‘special’,  

An hon. Member: Table it, table it. 

Mr Toussaint: I will for the benefit of Weekend, ‘special’, particularly good, 

‘exceptional’, out of the ordinary. So, the ordinary is R 2,100,000 and the exceptional, out 

of ordinary, is the one million – simple non? additional – qui ramène la médaille d’or 

olympique à R 3,100,000. Et l’honorable Quirin dommage qu’il ne soit pas là, j’aurais 

bien aimé qu’il soit-là. L’honorable Quirin… 
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An hon. Member: He is named! 

(Interruptions) 

Mr Toussaint: Yes, Speaker entor! C’est ce que vous dites.  

Alors l’honorable Quirin qui vient dire le sport est le parent pauvre de ce budget, M. 

le président. Ayo, 3 millions parent pauvre ? Ensuite qu’est-ce qu’il avait dit aussi ? Oui, 

vous savez, M. le président, oui en France pour encourager ces athlètes parce que la 

France – qui va organiser les Jeux Olympiques de Paris et Paralympics en 2024 bien sûr 

pour encourager et gagner les jeux – va donner un cadeau de 65,000 euros pour une 

médaille d’or, je ne me trompe point. Si je me trompe, I will present my apologies. 65,000 

euros et hier immédiatement quand cela a été dit et c’est ce que fait mon ami l’honorable 

Hurreeram, 65,000 euros au taux de change aujourd’hui, là, today, now, à ce soir, ala li 

la ! 3,191,500 millions de roupies. 3,100,000 et si j’essaye d’équilibrer, de calculer, 

2,100,000 le normal et le out of etc… un million, je crois que ça fait R 3,100,000. 

Dont, M. le président, nous… 

Mr Ramful: L’inflation. 

Mr Toussaint: Non, non ! La France l’inflation pir, hon Ramful. Mo pa tro 

compren linflation mwa mais je crois qu’en France c’est pire. Savedir zot 3,100,000 la pu 

pli tiginn ki pu nou.  

Alors, M. le président, oser venir dire que le sport a été le parent pauvre de ce 

budget, quand nous petite république, géographiquement parlant, parski nu gran nu, nous 

offrons à nos médaillés pour les Jeux olympiques et paralympiques presque la même 

somme que la France, M. le président ! Si ce n’est pas de la démagogie, je me demande ce 

que c’est, M. le président.  

Toujours dans le but d’encourager nos athlètes pour les Jeux olympiques et 

paralympiques, le ministre des Finances avait annoncé une somme de R 30 000 par mois à 

10 athlètes olympiques et paralympiques ; ce n’est pas assez ! R 30,000, ce n’est pas assez 

parce que l’athlète a beaucoup… Plusieurs personnes ont dit ça, l’honorable Quirin a dit ça 

et chose aussi a dit ça, fitir minis sport. Je ne sais plus quel parti il est maintenant, il a fait 

le PMSD, il a fait, je sais plus. Franchement il faudra que j’aille chercher. Stéphan 

Buckland ! 

Mr Toussaint: Oui, si, PMSD deux fois ! Mo konn sa par ker. 

(Interruptions) 
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 Je connais bien mon histoire politique. Deux fois élections municipales dan Ward 1 

à Curepipe, de fwa gagn bate…  

(Interruptions) 

Mangalkan, par notre bulldozer Hans Marguerite.  

Alors, bon, il est dans un parti politique, je vais chercher peut-être avec l’homme 

qu’on ne voit plus.  

R 30,000 ne sont pas suffisantes, R 30,000 ne sont plus suffisantes pour nos athlètes 

de haut niveau. Il est clair que le gouvernement ne s’est pas distingué un athlète de haut 

niveau etc… Ce qu’il ne sait pas, M. le président, peut-être pour d’autres membres, 

j’aurais pu comprendre mais pas pour lui et pas pour l’honorable Quirin qui lui aussi avait 

dit que ce n’était pas assez.  

Ce qu’ils ne savent pas, c’est que nos athlètes de haut niveau, je prends comme 

exemple Noemi Alphonse dont nous sommes tous très fiers de ce qu’elle est en train 

d’accomplir. Elle reçoit mensuellement avec le ministère grâce au budget qui nous est 

offert, une somme d’argent, je ne dirais pas ; c’est plus que R 20 000. Alors, elle reçoit 

déjà là, a high-level athlete allowance qui va être augmenté parce qu’on a dû diminuer à 

cause de la Covid. Merci M. le ministre des Finances d’avoir compris cela. Maintenant on 

va reinstate ce que c’était avant, donc ça va augmenter. Allons dire qu’elle perçoive R 

20,000 et avec le scheme de R 30,000, elle va percevoir R 50,000 par mois. Et pa fini, nos 

athlètes élites, M. le président, ils ont le transport gratuitement avec le ministère. Vous 

voyez un joli van qui circule partou partou la, samem sa ! Ils ont un service au High 

Performance Centre à Côte d’Or. J’ouvre une parenthèse, cette année on n’a pas entendu 

l’éléphant blanc, l’éléphant la inn envole inn ale. On n’a plus entendu l’éléphant blanc de 

Côte d’Or, je ne sais pas. Peut-être donc me fera le plaisir lundi, l’éléphant blanc ? 

An hon. Member: 5 milliards! 

Mr Toussaint: Ale, 5 miliard ala li la ! Voilà la réaction ! Rent dan piez la boss ? 

Alors, High Performance Centre (HPC) de Côte d’Or où des centaines et des centaines 

d’athlètes sont en train de recevoir leur fitness test tous les jours. L’honorable Gobin sait 

de quoi je parle, je ne dirais pas plus que cela. Et donc, tous nos athlètes y compris, par 

exemple Noémie et d’autres, ils ont tout ce qu’il faut à Côte d’Or. Les vitamines sont 

données par le ministère. Un service de physio, un service de massage et là dans le cadre 

des Jeux des îles, on va bientôt faire un dental check pour tous nos athlètes gratuitement. 

Et quand on ajoute tout cela, M. le président, pa ase mem ? En tout cas peut-être qu’un de 
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ces jours dans ses rêves, Monsieur Buckland, Dieu nous en préserve, si li vinn minis spor 

li va donn cent mil roupi parski ena cuiv laba ; il pourrait donner. 

M. le président, on nous demande de ne pas critiquer etc. mais il faut bien remettre 

les pendules à l’heure. L’honorable Juman qui ne m’a pas fait l’honneur de rester, par 

rapport au problème de pigeon, donc le stade George V, etc. il a dit dans son discours : le 

stade George V, vous vous rendez compte, M. le président, que R 3,000 pour le nettoyage 

du stade George V ? J’espère que vous rappelez tous ? 

 Oui c’est bien R 3,000 qu’il a dit.  Il y avait un PQ justement mardi, le 06, sur l’état 

des infrastructures de la part de l’honorable Juman où j’ai déposé la liste – je vais 

redéposer parce que peut-être lin mal lir. La liste de Sports Infrastructures qui sont gérés 

par le MSC et le montant alloué à Cleaning and Maintenance. 

  Alors pour le stade Georges V, mesdames et messieurs, ce n’est pas R 3,000 c’est 

zero sou. Ce n’est pas R 3,000, c’est zero sou et au bas, il y a une petite note qui dit –  

 “Amount for cleaning indicates cleaning has been done by externals.” 

Si c’est numero 2 ou si c’est Note 1 – 

“The amount for cleaning indicates cleaning is done by the Staff of the Mauritius 

Sports Council.”  

 Nous avons toute une équipe sur le stade Georges V et c’est eux qui ont la 

responsabilité de nettoyer les stades et ne pas venir dire – 

 « ll s’est trompé de colonne aussi peut-être » 

A charge de revanche. 

 « Il y a R 3,200 pour maintenance ; peut-être qu’il s’est trompé de colonne. » 

 Alors on n’est pas en train de mettre que R 3,000 dans le nettoyage du stade George-

V. Il y a toute une équipe dédiée à ce nettoyage que ce soit George V ou Anjalay mais j’ai 

expliqué, on a un gros problème de pigeons. S’il y a de bons chasseurs la, pa kone mwa, 

tir kout fles etc mais ça devient compliqué.  A Curepipe, je sais qu’au niveau près du 

marché, il y a des personnes qui nourrissent les pigeons à coups de maïs tous les matins. 

Alors ils mangent au marché de Curepipe et puis ils vont se reposer au stade et ils lâchent 

tout.  

(Interruptions) 
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Il est d’accord, il est voisin avec le stade George V. Donc voilà, il ne faut pas misinterpret 

les informations qui sont données. M. le président, je crois he has misled the House avec 

ce qu’il a dit.  

 M. le président, nous avons aussi eu un budget pour la jeunesse avec plusieurs 

programmes. Je vois le temps défile, je n’aurais donc pas le temps de parler du 

département de la jeunesse mais il y a eu un budget pour cela. Le National Youth Council 

a aussi eu son budget, le Mauritius Recreation Council a eu son budget et là je fais une 

petite parenthèse, Le  Mauritius Recreation Council a la responsabilité d’organiser 

plusieurs activités de loisirs récréationels. Récemment, le  Mauritius Recreation Council a 

organisé une compétition de chant ‘A cappella’ – sante san la misik – et il y avait 10 

groupes à travers le pays y compris un groupe de Rodrigues et dites-vous bien,  M. le 

président, pour la deuxième fois consécutive, Rodrigues a remporté la compétition ‘d’A 

cappella’. Et puisqu’on parle de musique et de compétitions etc. pour les jeux des îles qui 

arrivent en août pour le volet jeunesse, ce n’est pas que sport, il y a une partie volet 

jeunesse et il y a la danse traditionnelle. Donc, j’ai demandé à ce que ce soit une équipe de 

Rodrigues qui représente la République de Maurice pour la danse traditionnelle pour les 

jeux des îles. 

 M. le président, rapidement laissez-moi venir avec ce qu’a dit l’honorable Bhagwan 

et je prierai l’honorable Uteem de faire passer le message à l’honorable Bhagwan, s’il 

vous plaît. Il est le représentant du MMM, le seul, le rescapé, le derniers des Mohicans. Il 

a dit, fidèle à lui-même, il est au Parlement pendant 40 ans et il nous a encouragé d’aller 

prendre nos duty free. Mais, M. le président, pendant 40 banane pa tigit duty free sa ? 

Wow, mo pa zalou mwa, je suis content pour lui. Il a aussi dit –  

 « Je n’aime pas ceux qui trahissent ». 

En parlant de nos amis, ex-MMM, qui sont venus nous rejoindre, qui sont venus donner un 

coup de pouce, un coup de soutien à notre Premier ministre pour travailler pour ce pays –  

• Merci d’être là, honorable DPM, honorable Obeegadoo ; 

• Merci d’être là honorable Ganoo, qui, pour des raisons de santé, n’est pas présent 

physiquement ; 

• Merci d’être là, honorable Kavy Ramano ; 

• Merci d’être là, honorable Nuckcheddy ; 

• Merci d’être là, honorable Madame Tania Diolle , and 

• Merci d’être là, honorable Dr. Madame Chukowry ; 
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Kisanla mon rate ?  

• Honorable Ivan Collendavelloo qui a eu le courage en 2014 de quitter le MMM et 

d’aller affronter son ex-leader dans son fief à Rose Hill. 

Je ne considère pas cela comme de la trahison mais j’inviterais l’honorable Bhagwan … 

 Dr. Boolell : Il se sent trahi par vous ? 

 Mr Speaker: Hey! 

 Mr Toussaint : J’inviterais l’honorable Bhagwan à regarder dans sa propre basse-

cour avant de jeter la pierre sur nous. L’honorable, je suis tenté de dire mais je ne vais pas 

le faire parce que j’ai promis d’être polite. Dir, pa dir ? 

 An hon. Member: Dir. 

 Mrs Luchmun Roy: Dir li gentiment. 

 Mr Toussaint : Non, be polite ? L’honorable Farmland, l’honorable Sik Yuen. 

M. le président, il a délaissé le coq pour la clé, non ? Et je me souviens qu’à l’époque, le 

leader du PMSD avait dit –  

 « Mo pa pou dan okenn lalians kot Sik Yuen pou ete.” 

 Je vais être un peu plus poli pour l’honorable Lobine. C’est un gentleman et 

d’ailleurs je l’ai prévenu. L’honorable Lobine a fait le chemin en sens inverse.  

 An hon. Member: Nou kapav met li membre du Parti Travailliste. 

 Mr Toussaint : Ale right. Ah, il renie. Pa grav, pa grav, hon. Lobine, non pas grave, 

j’accepte, j’accepte. Vous êtes un gentleman. L’honorable Bhagwan semble oublier et 

c’est vrai qu’il oublie l’honorable Bodha. Il a raison d’oublier l’honorable Bodha parce 

qu’il n’existe plus, l’honorable Bodha. Apre dir li vin travay inpe, merit so saler. 

L’honorable Bodha, M. le president, en 1995, quand le MSM perd les élections . 60-0 !  

Sir Anerood, l’honorable Bodha, Bhai Sawkat s’assoient tous les jours et reconstruisent le 

MSM. Si je me trompe pas, il avait partagé le repas de Sir Anerood; les petits rôtis, le 

dipin diber fromaz avec Sir Anerood et aujourd’hui, qu’est-ce que nous a fait l’honorable 

Bodha !  

 An hon. Member : Marday. 

 Mr Toussaint : Passez le message à l’honorable Bhagwan. Il n’aime pas ceux qui 

trahissent ; qu’il aille dire cela à l’honorable Bodha et M. le président, j’espère que 
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l’honorable Bhagwan aura un jour, peut-être à la fin de son carrière, le courage de dire à 

son leader –  

 « Je ne t’aime pas parce que tu es un traître. Tu es un traître, hon. Paul Bérenger, 

parce que tu as fait manger du gâteau à Sir Anerood pour ensuite dans une heure de 

temps, aller kouchou kouchou avec Navin Ramgoolam et monter une alliance». 

Le traître du siècle, M. le président !  Le traître du siècle ! La trahison du siècle, M. le 

président. 

(Interruptions) 

 An hon. Member: La honte! 

 Hon. Members: Shame! 

 Mr Toussaint : C’est ça Paul Bérenger aujourd’hui, le traître du siècle et M. le 

président, I am warning my friends on the other side. Mes amis du Parti Travailliste, mes 

amis du PMSD, méfiez-vous, méfiez-vous de l’honorable Paul Bérenger. Li pa pou fer ou 

manz enn ti gato san koup la, fer ou manz enn gro gato, li touf ou. Méfiez-vous de 

l’honorable Bérenger. Et puis, honorable Bhagwan, aret gagn nou traka qu’il faut porter 

des helmets, un gilet par roches, bodyguard, si pa ki zistwar ankor. 

 An  hon. Member : Liti dir sa en 2019.  Nou lamem ! 

 Mr Toussaint : Nou  enkor parey. Nous, l’honorable Hurreeram, l’honorable 

Doolub et moi-même, oui, nous avons été sur la route le 03 juin. Nous avions porté des 

helmets, nous avions portés des gilets de sécurité parski nou ti lor bisiklet nou.  

 Nous sommes partis célébrer la journée internationale du vélo et aussi bien que la 

journée internationale de l’environnement et là, l’honorable Doolub nous a fait part, nous a 

déjà dit l’accueil que nous avions eu dans la circonscription par rapport au budget et 

l’année prochaine mo pou met lor kad Ritesh Ramful ! Mo pou met lor portbagaz Richard 

Duval. Ils viendront pédaler 25 kms ensemble avec nous. Oui, M. le président, nous avons 

porté des helmets et des gilets oranges. M. le président, I am tabling this for the benefit of 

hon. Bhagwan.  Aret gagn nou traka, nou pa per pou desan lor terin.  

 Merci, M. le président. Vive la République de Maurice ! 

 Mr Speaker : Hon. Sawmynaden ! 

(9.22 p.m.) 
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 Mr Y. Sawmynaden (Third Member for Quartier Militaire & Moka): Mr 

Speaker, Sir, thank you for giving me the floor to bring my contribution to the debates of 

the 2022-2023 Budget. 

 At the very outset, allow me to join my colleagues on this side of the House to 

congratulate the Minister of Finance, Economic Planning and Development for presenting 

yet another national budget which will remain in the history. This budget bears testimony 

of the vision and will of the Government, led by the Prime Minister, hon. Pravind Kumar 

Jugnauth, to give the opportunity to each citizen of this country to have a better future.  

 M. le président, ce gouvernement met en place une série de mesures pour les 

citoyens de tout âge, c’est-à-dire des bébés jusqu’aux personnes âgées en passant par des 

différentes catégories de travailleurs et aussi ceux qui bénéficient des prestations sociales. 

Permettez-moi de citer juste quelques exemples qui démontrent cela – 

• une CSG Child Allowance de R 2 000 mensuellement à quelques 48 000 enfants de 

0 à 3 ans ; 

• une mesure déjà annoncée concerne l’éducation pré-primaire gratuite à partir de 

janvier 2024 ; 

• une série de mesures touchant les jeunes. J’y reviendrais un peu plus tard ; 

• augmentation des différents types de pension de base ; 

• le maintien de l’allocation de R 1 000 à ceux touchant jusqu’à R 50 000 

mensuellement ; 

• un soutien aux planteurs, aux éleveurs et aux pécheurs ; 

• la prime à emploi, et  

• l’élimination de la TVA sur une quinzaine de produit pour ne citer que cela.  

But, Mr Speaker, Sir, politics being what it is, obviously, those who were here before us, 

who have not been able to do what we are doing will definitely come forward with 

criticisms.  

 As we have heard since the beginning of the debates, and like it has been after each 

budget presented by this Government, those who are on the other side of the House will 

say that it could have been a better budget, that some measures serve no purpose, that 

some measures could have been better formulated, and what not. But these are just mere 

unfounded arguments reflecting their level of frustration and envy. At the end of the day, 

what is a budget about if not creating a fairer society and giving accrued opportunities to 

the citizens of our country? 



86 
 
 

 Pour les membres de l’opposition, M. le président, chaque nouveau budget 

présenté par ce gouvernement laisse un gout amer encore plus prononcé. Ils arrivent 

difficilement à digérer le fait que nous sommes guidés par l’innovation, la volonté et la 

conviction qu’une île Maurice plus juste, équitable et prospère est possible.  

 Mais la question qu’il faut se poser est la suivante : qu’est-ce qui les a empêchés de 

faire de même ou mieux quand ils étaient au pouvoir ? La réponse est sans équivoque : 

leur manque de vision, de volonté, de clairvoyance, leur égoïsme et leurs ambitions 

personnelles.  

 Mr Speaker, Sir, the present budget contains a series of measures which caters for 

every category of people, be it women, the elderly, young children, the youth and people 

who need assistance of the state to live decently. 

 Moreover, the budget makes provision for major developments across the country. 

On that aspect, I would like to commend the Minister of Finance, Economic Planning and 

Development, hon. Dr. Renganaden Padayachy, who has made it a duty to enunciate the 

numerous development projects constituency wise, from Constituency No. 1 to 

Constituency No. 21 without forgetting Agalega, which is part of Constituency No. 3. 

 In so doing, hon. Dr. Padayachy is showing to some who are acquainted to 

remaining in the Opposition for years that their only role is to make bad faith criticisms, to 

make walk outs and to act in a way that will lead them to be ordered out, thus abdicating 

them to confront their responsibilities towards the population, and consequently, to tell 

their constituents that nou lame anba ros, to beg for power, whereas we on this side of the 

House, we are a Government for the people, with the people and that we care for the 

whole population, regardless of who voted or did not vote for us.  

 This has always been our way of governing: caring for each other. In the 1980s, Sir 

Anerood Jugnauth created the CAB, the NDU pour faire disparaître la différence entre les 

villes et les villages. Today, this Government, under the leadership of Pravind Jugnauth, is 

doing exactly the same thing. 

 Laissez-moi, M. le président, vous donner un petit exemple. Dans une 

circonscription, il y a trois députés de l’opposition - la Circonscription No. 20. Il y a 

quelqu’un dans cette Chambre - moi, je préfère de ne pas prononcer son nom -il se vante 

tout le temps ‘mon dixième mandat.’ Mais dixième mandat, M. le président, dites-lui de 

dire quel gros projet qu’il a fait pour sa circonscription ? A part d’acheter des voitures duty 

free peut-être.  
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 Je pose la question aux habitants de Coromandel : qui a fait construire le Medi-

Clinic de Coromandel ? Les habitants de Petite Rivière, qui a construit ce Medi-Clinic 

moderne chez vous ? Ce sont des projets de ce gouvernement, et c’est ce gouvernement 

qui construit le pont le plus haut pour rallier Canot - Beau Bassin - Coromandel sur 

l’autoroute M1. 

 Sans oublier les 326 familles de Chebel et de Gros Cailloux qui ont pris possession 

de leurs maisons. Je suis sûr qu’ils vont venir vous dire : ‘lerb pa inn taye, les drains sont 

comme ça.’ Mais, M. le président, ils doivent aller dire à ces personnes que c’est ce 

gouvernement qui vous a donné un toit. Je laisse le soin aux habitants et au peuple de l’île 

Maurice de juger qui a plus contribué au développement de votre ville, de votre village et 

de votre circonscription. La réponse est sans équivoque. C’est le gouvernement dirigé par 

le Premier ministre, l’honorable Pravind Kumar Jugnauth. Ça, c’est gouverner, et non faire 

des palabres, ek aktion zero.  

 Mr Speaker, Sir, as I just mentioned, developments are ongoing and new projects 

are also coming across the island. It is with much pleasure that I personally welcome the 

provisions made for my Constituency No. 8. Here, I have in mind the Flood Mitigation 

Programme and installation of drains which also caters for the region of Quartier Militaire, 

Helvetia, Saint Pierre, La Laura, Dagotière, Verdun and Alma.  

 Mr Speaker, Sir, with the Flood Mitigation Programme put in place by this 

Government, la vie de beaucoup de nos citoyens a été soulagée dans l’île Maurice. Aussi, 

dans ma circonscription, des drains ont été construits dans plusieurs endroits. Pour ne 

citer que quelques-uns, par exemple, à Camp Thorel, Nouvelle Découverte, Saint Pierre, 

Dagotière, et la liste est longue.  

 New infrastructures for the constituency also include a new fly over at Saint Pierre, 

link roads connecting La Laura to Morcellement VRS, l’Avenir, Rivière Baptiste to La 

Laura, et sans oublier, le Verdun Bypass which will be inaugurated soon. 

 Another project in my constituency is the provision of additional classes for the 

teaching of Asian languages, a mini gym, a library, a science room and a staff room at 

Valetta Government School. This project concerns Constituency No., but Government is 

investing huge sums for the education sector for the benefit of children of our Republic. 

But, Mr Speaker, Sir, let our actions speak for themselves, contrary to those who are 

spending their time quoting.  

 Mr Speaker, Sir, giving our children the means to success in life include an array 

of actions which will finally lead to the expected results, and this is what we are doing. As 
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a matter of fact, we are not those who deem it fit to stop the distribution of bread in our 

schools.  

We, on this side of the House, are fully conscious that education is a sine qua non 

aspect for the success of our children, but we are also conscious that health problems may 

seriously impede on the capacity of so many children to learn. This is why we also care for 

the health of our youngsters. Doctors in our hospitals and our health institutions for sure 

do their best. But unfortunately, some treatments are not available here and we need to 

have recourse to foreign medical institutions. This Government is now coming forward 

with the audacious measure for waiving the maximum amount of Rs1 m. under the 

Overseas Treatment Scheme for children up to 17 years old so as to cover the full cost of 

treatment for this category of patients. Après les jeunes handicapés, M. le président, ce 

caring Government vient soulager la peine de ces parents dont l’enfant est malade. 

This Government is fully conscious of the importance to invest in our youth who 

will be the adults and policymakers of tomorrow. And as rightly said by my colleague, the 

Minister of Finance, Economic Planning and Development in his Budget Speech, the 

development of our youth is essential in our society. 

Mr Speaker, Sir, education is important but as I have mentioned, the well-being 

also plays a major role. This obviously includes sports and leisure activities. Hence, the 

Government is massively investing for the promotion of activities that will keep our youth 

away from negative things that unfortunately exist and jeopardise the future of our 

children.  At the same time, we are putting in place incentives that will encourage young 

people to engage in sport activities and shine be it in the local or international level. A 

wide array of measures is therefore being put in place so as to motivate those engaged in 

various sports activities. My colleague, hon. Toussaint, has just given a list and also has 

also clarified all the advantages that will be given to our athletes and young people. But I 

would like to mention a few like the Rs53 m. for the participation of our 450 athletes in 

the next Indian Ocean Island Games. 

Hon. Quirin, just before me, gave a list of the medals that were won by Mauritius. 

And is it a coincidence that only when the MSM is in power that the Indian Ocean Island 

Games is organised in Mauritius? Is it only when the MSM is in power that we get more 

gold medals? We call it barakat (blessings). That is the MSM! 

When I was appointed Minister in 2014 and I joined the Ministry of Youth and 

Sports, do you know what were the athletes eating, Mr Speaker, Sir? Briyani and minn 

frir! And you want these athletes to perform? It is only when I came that we brought in 
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nutritionists, physiotherapists pour encadrer ces jeunes, des psychologues pour les 

entrainer mentalement. C’est pour ça qu’on a pu réussir à avoir 66 médailles d’or en 

2015 et après un record, si je ne me trompe pas, de 92 en 2019 et surtout, gagner les Jeux 

des îles. 

 M. le président, in addition to the financial incentives to our sportsmen, the 2023 

Budget also wants to provide our youth with necessary infrastructure so that they can 

upgrade their skills and talent. Therefore, huge investments are being made for the 

upgrading of sports infrastructure across the country namely, Souvenir Swimming Pool at 

Calebasse, Serge Alfred Swimming at Beau Bassin, the National Badminton Centre at 

Rose Hill, the Daniel Humbert Sports Complex at La Source, the Athletic Track of Rose 

Belle Stadium. Government will also invest for the construction of three new swimming 

pools in Curepipe,  Flacq and Rivière des Anguilles.  C’est sûr, M. le président, que les 

membres de l’opposition vont dire que ce sont des éléphants blancs. Ça c’est sûr! 

As I stated earlier, this Government is doing its best through a series of 

accompanying measures for our citizens since their very young age. But unfortunately, 

there are always some people who see evil in whatever we do. This Government has dared 

to come with a revolutionary measure through the independent scheme which consists of a 

grant of Rs20,000 to each and every young people reaching the age of 18 as from 01 

January 2023. What does this measure aimed at? Through this scheme, we want to 

inculcate the sense of responsibility to these young adults who are entering a new phase of 

their life. But unfortunately, Members of the Opposition, fidèles à leurs habitudes, only 

see this as an electoral move. And I think, hon. Ramful, if I am not mistaken, added -  

‘Après les retraités, ce sont les jeunes qui sont dans le viseur du gouvernement’.  

C’est une honte ! Qu’il aile dire ça à ces jeunes, je suis certains que même les jeunes de sa 

famille ou qui sont proche de lui qui auront 18 ans lui conseilleront tout bonnement de se 

taire car ils ne verront en ses propos qu’un sentiment de frustration du fait que ce ne soit 

pas le parti Travailliste qui ait venu avec une telle mesure. En tant que Gouvernement, 

nous voulons la prospérité de notre pays et de nos concitoyens. 

Mr Speaker, Sir, we can legitimately take pride of the measures and incentives 

devised for our fellow citizens. Earlier on, I was mentioning the increase in the different 

basic pensions. Let us take the Basic Retirement Pension; how much was it in 2014? Only 

Rs3,623. And how much is it today? As from 01 July 2023, the Basic Retirement Pension 

and the Basic Widow’s Pension, the Basic Invalidity Pension and the Basic Orphan’s 

Pension will be increased to Rs11 000. From Rs3,623 to Rs11,000 in less than 10 years. 
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Mr Speaker, Sir, how many of our elders continue to work and earn a salary even 

after the age of 60? Many of them continue to remain engaged in professional activities till 

the age of 65 and some even continue for longer while at the same time receiving their 

pension and, therefore, added to the CSG retirement benefit, a pensioner aged 65 and 

above will obtain at least Rs12,000 monthly.  

I can go further on the social benefits targeting the elders and the most vulnerable 

of our society. It is proven a fact that a majority of our elders consume less than 6m3 of 

water monthly which means that they are exempted from paying water charges to the 

CWA. Similarly, we have the CEB social tariff which applies to some 28,000 domestic 

consumers - falling under the Social Register of Mauritius - who consume less than 85 kW 

hour per month. But overall there are some 66,800 families who benefit from a relief as 

per their consumption. I am also very glad that the CEB is coming forward with the home 

solar project for vulnerable families. 800 families are already benefiting from this 

innovative measure through which they are getting 75 kW hour free and the target is to 

reach some 10,000 houses. 

M. le président, aussi, à toutes les personnes qui nous écoutent en ce moment, est-

ce que les membres de l’opposition sont venus nous dire s’ils étaient au pouvoir en 2014 

combien aurait été votre pension ? Miettes, M. le président ! Par contre, quand le Premier 

ministre a annoncé la pension de vieillesse à R 9000 et que cela va augmenter jusqu’à 

R13 500 au prochain mandat, le Premier ministre, l’honorable Dookun-Luchoomun et 

moi-même avons été sujet d’une pétition électorale en Cour suprême, maintenant devant le 

Privy Council et le point avancé par le candidat battu du parti travailliste a été 

l’augmentation de la pension de vieillesse. Je laisse le soin à la population de juger. 

M. le président, je trouve aussi déplorable le commentaire fait concernant l’exode 

des jeunes. Premièrement, je dirai à ces jeunes qu’ils devraient savoir que l’herbe n’est pas 

plus verte ailleurs alors de ne pas écouter ces gens de mauvais augure. Mais le plus 

important dans tout cela c’est qu’ils plantent une fausse perception dans l’esprit de ces 

jeunes de ce pays en donnant l’impression que l’avenir de nos enfants se trouve ailleurs 

qu’à Maurice. Et c’est désolant d’entendre de tels arguments futiles et sans fondement 

digne de l’alliance naturelle, artificielle, on/off du parti travailliste, MMM et PMSD 

comme le dit si bien certains. Ils font si bon ménage en termes de démagogie.  

Et là, M. le président, j’entends l’honorable Bhagwan encore une fois venir dire 

dans cette Chambre que nous avons peur de Ramgoolam et de Bérenger. M. le président, 

qui a peur d’un duo perdant. Et M. le président, en plus l’honorable Bhagwan devient la 
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risée du peuple Mauriciens. Un an de cela, Ramgoolam était Ramgoolam-Ravan et 

aujourd’hui il devient Ramgoolam-Bhagwan. Et on ne sait pas demain ce qu’il va dire sur 

lui encore, typique de lui. Mais, M. le président, je le laisse à ses soins, il a la fâcheuse 

habitude de venir ici dans cette Chambre attaquer des gens personnellement, jeter de la 

boue, c’est ça son travail de parlementaire. 

M. le président, malgré un contexte économique mondial très difficile, ce 

gouvernement a pu concrétiser la pensée du peuple avec ce budget. Aujourd’hui, nous 

avons un pays en plein développement, des chantiers partout. La force de ce gouvernement 

c’est qu’il est uni derrière un seul leader, en la personne de Pravind Kumar Jugnauth, avec 

une seule volonté ‘unir pour bâtir’.  

L’opposition essaye encore une fois de s’unir. Revoilà les feuilletons on and off. 

Le but de l’opposition n’est pas de construire ce pays. Le but de l’opposition n’est pas de 

faire avancer ce pays. Ils ont un seul motto : ‘déloger Pravind Jugnauth comme Premier 

ministre.’ Aujourd’hui, Pravind Jugnauth fait peur. 

 M. le président, quitte à voir le pays couler après, ce n’est pas leur problème. M. le 

président, laissez-moi avant de terminer faire référence à un article publié en ligne le 29 

mai 2023 suite à des résultats des élections présidentielles en Turquie. Je cite – 

« Le président Erdogan a été réélu sans grande surprise malgré l’union inédite de 

l’opposition. » 

 M. le président, laissez-moi dire ceci aux membres de l’opposition : 

malheureusement pour vous, vous allez être surpris, perplexes encore fois ou je ne sais pas 

quels autres mots ils vont inventer. Après ce présent mandat, M. le président, ce sera sans 

surprise que le peuple portera Pravind Kumar Jugnauth encore une fois au poste de 

Premier ministre. 

 Merci, M. le président. 

 Mr Speaker: Hon. Jeewa-Daureeawoo! 

 Mrs Jeewa-Daureeawoo: Mr Speaker, Sir, I beg to move for the adjournment of 

the debates. 

 Dr. Padayachy seconded. 

 Question put and agreed to. 

Debate adjourned accordingly. 

ADJOURNMENT 
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The Deputy Prime Minister: Mr Deputy Speaker, Sir, I beg to move that this 

Assembly do now adjourn to Monday 12 June 2023 at 11.30 a.m. 

The Vice-Prime Minister, Minister of Education, Tertiary Education, Science 

and Technology (Mrs L. D. Dookun-Luchoomun) seconded. 

Question put and agreed to. 

 Mr Speaker: The House stands adjourned! 

 At 9.44 p.m., the Assembly was, on its rising, adjourned to Monday 12 June 2023 

at 11.30 a.m. 

 

 


